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Editorial 2 

orta et 

.. 4.. mb les eleccions darrere la porta, es fa obligat parlar del grau 
~ de compliment dels programes electorals dels partits que ens 

governen. Nosaltres, des de Cap Vermell, sense pretendre .fer de jutges del que 
s ' ha fet o deixat de fer, sí que volem informar i opinar, des d'un caire evidentment 
subjectiu, d'algun d'aquests aspectes programàtics, i mo 1t concretament d'un que, 
per la seva importància, fretura de solucions urgents: l'urbanisme. 

Al plenari d'aprovació dels pressuposts quedaren clares les visions 
clarament divergents de l'equip de govern i de l'oposició, cosa lògica, d'altra 
banda. Ara bé, amb els papers a la mà (l'acord programàtic del pacte de govern 
signat per UCAP i PSOE), hi tro ban greus imcompliments. El pitjor de tots és, com 
dèiem, la qüestió urbanística, que du camí de convertir-se en I 'autèntica bèstia 
negra de tots els governs municipals. Ja fa prop de quinze anys que es parla de 
reformar les normes subsidiàries i no hi ha partit que complesqui amb les seves 
promeses, tot i que es tracta d'un punt comú a tots els programes electorals. Per 
tant, si tots troben que s ' han de modificar, perquè no es fa? Qualsevol ciutadà, al 
marge de la política, arribaria a les següents conclusions: si no es modifiquen és 
perquè no és necessàri modificar-les (això vol dir que les actuals ens van bé); o 
bé, si no es modifiquen -i es volen modificar- és perquè qui les ha de modificar 
és incapaç de fer-ho; o també podria ser que, malgrat que es vulguin modificar, 
hi ha fortes pressions i interessos per a mantenir-les tal com estan; o, per últim, 
s'engana el personal dient que és necessari el canvi quan realment es pensa el 
contrari. I, qui dia passa, any empeny .. . 

I mentre s'esgoten una legislatura rere l'altra, el nostre municipi creix i 
creix, sota l'empara legal d'unes Normes Subsidiàries obsoletes, desenvolupistes 
i plenes de modificacions puntual s. Tot plegat dóna la sensació que no hi ha 
voluntat de dur endavant una planificació mínimament respectuosa del nostre 
desenvolupament urbanístic. De fet, les poques iniciatives de caire proteccionista 
efectives, i generalistes, ens han vingut de fora, en forma de moratòries, del 
Govern i del Consell. 

El pacte de govern municipal deia, fa quatre anys, que s'aprovaria amb 
urgència la revisió de les Normes Subsidiàries, cosa que, d'altra banda, ja va estar 
a punt de dur-se endavant la passada legislatura. Però aleshores, amb un batle 
del mateix partit que l'actual, no es va fer. I ara tampoc. 

Mentre el problema de I 'habitatge angoixa molts de ciutadans, els nostres 
nuclis urbans no són més habitables, els problemes de massificació creixen i la 
dotació de serveis sempre és deficitària. Podem fer moltes agendes locals 21, 
podem opinar i debatre fins a l'assaciament, però si no hi ha interès d'adoptar 
mesures pràctiques i concretes no farem més que agreujar els problemes i ajornar 
les solucions. 

Hem perdut molt de temps, massa. Un pic més, Capdepera fa tard i no du 
camí de rectificar. 
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Plaça 
des 

Si gar 

Agenda Local21 
La presentació de la segona 

fase (participació ciutadana) de I' Agenda 
Local 21 de Capdepera es dugué a terme 
el dijous dia 6 de març al teatre Munici
pal. Dissortadament, aquesta presentació 
comptà amb una molt escassa 
participació de públic, i els grups que es 
formaren a pmtir d'aquesta reunió, per 
a treballar aspectes concrets, no compten 
amb gaire suport, entre d'altres coses 
perquè I 'horari de reunions (sis del 
capvespre) no sembla el més apropiat. 

CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 

És evident que l'Agenda Local 21 
de Capdepera no ha enganxat amb 
la població, i està fallant en un del 
factors més importants: la 
participació ciutadana. 

Un aperitiu de llengua 
Amb l'assistència de 

Llorenç Bravo , cap del sindicat 
UGT a les illes Balears, es presentà 
al Teatre Municipal, dia 17 de març 
el material per a l'aprenentatge del 
català, enfocat a treballadors de 
1 'hostaleria, creat pel departament 
de normalització del sindicat. Durant 
la presentació, el conegut sindica-
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listamanifestà l'interès del seu sindicat 
per a fomentar la integració dels 
treballadors vinguts d'altres comunitats 
i de I' estranger, així com la seva 
convicció personal que la vertadera 
integració passa pel coneixement, i l'ús, 
de la llengua i el respecte per la cultura 
de les illes. 

Aquest material consta de tres 
parts ben diferenciades: un fulletó amb 
diàlegs, un altre amb exercicis i un CD 
-ROM. Una dada interessant és que 
inclou les formes dialectals de Menor
ca, Mallorca i Eivissa. 

Exposicions 
Entre les exposicions que s'han 

dut a terme darrerament a Can Creu 
d'Inca, cal destacar-ne una de molt 
interessant de fotografia tridimensional, 
amb imatges del castell de Capdepera. 
Va tenir lloc a començaments de març 
i les fotografies, totes elles de gran 
espectacularitat, eren obra de Gustava 
Tillman. 

11 Ball de Salò 
El passat dia 8 de març, la Ban

da de Música de Capdepera 
-Capdepera Big Band- tornà a oferir
nos un concert especial, en forma de 
música de ball, que va tenir lloc en el 
gimnàs de s'Alzinar. Amb dues parts 
separades per un descans, el grup de 
músics de la nostra banda, amb el suport 
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d'altres instrumentistes locals, com 
Maria Antònia Gomis i Manel 
Muntaner, interpretaren un bon grapat 
de peces de tots els estils i ritmes. El 
manacorí Jordi Planiol, Jano, membre 
de l'orquestra Tumbet de Solfa, famós 
després del su pas per Operación 
Triunfo, també interpretà uns quants 
temes. La Banda deixà un bon regust, i 
el desig que es torni a repetir la iniciati
va. Enhorabona 

Any Moll a Capdepera 
Dia 1 O de febrer, el Ple de 

I' Ajuntament de Capdepera, per 
unanimitat, aprovà adherir-se a la 
declaració del 2003 com a Any "Francesc de Borja Mol i el 
Francesc de Borja Moll. A partir recobrament de la llengua catalana", 
d'aquest fet, el servei d'Assessorament que, a més, va ser a càrrec d'Aïna 
Lingüístic es va posar en contacte amb Moll, filla del filòleg de Ciutadella. 
les escoles, biblioteques i altres La conferenciant feu un repàs per 
institucuons locals, per a realitzar un la vida i obra del seu pare envers la 
programa municipal que permetés nostra llengua, especialment pel que 
difondre l'obra de l'il·ustre lingüista fa al Diccionari Català-Valencià
menorquí entre la població de Balear. La xarla, amena i plena 
Capdepera. El primer acte ha estat una d'anècdotes, gràcies a la facilitat per 
conferència que se celebrà dia 20 de a connectar de la ponent, fóu prou 
març al Tt:alre Muuil:ipal, sula t:llílul interessant i concorreguda. 
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Túnel des Vidriers, 
Durant bona part dels mesos 

de febrer i març, ha estat tancat a la 
circulació el túnel dels Vidriers, a cau
sa dels despreniments ocorreguts al seu 
interior per mor de la pluja. Per aquest 
motiu, s'hagué d'habilitar, altre cop, 
l'antiga carretera pel coll, per al trànsit 
de vehicles motoritzats. El dimarts dia 
18, el túnel es va reobrir i el trànsit 

quedà restablert. 

CAFETERIA 
Cala Rajada 

r-----T.E.G .. S.L. 

CB 

(TECNOLOOIES ELICTJIIQUES CABAlliNE$) 
100 'lò WAUJ.NS 

INSTAl.l.ACIONS I RePARACIONS 
ELÈtllUQUES 

C/. L'Agulla, 14 ·TeL i Fax: 56 39 27, CALA RATJADA 

OFICINA I TALLER: 
Cl. Ferrers (Poiigon Capdèpera)· TeL i Fax : 56 42 53 

-carrer I'Agulla,26. Cala Rajada l~lSfA~ .. tAt.iOR ~UTOI1:Tz~¡ ·: UAt\!1:1~'!.. tORt!F.5 ~J\i. .PE.SA 
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Bon us Track 
Aquest mes de març s'ha 

presentat un cicle musical conjunt dels 
teatres d'Artà i Capdepera. La 
programació ha inclòs actes als 
esmentats teatres municipals i al cafè 
l'Orient, amb ~na oferta musical va
riada que va des del jazz als concerts 
de pop i cantautor. Concretament, hem 
pogut gaudir de Wonderbrass i Molly 
Duncan a l'Orient; M.A. Perikàs 
Reunion Jazz Band i Some of Jazz al 
teatre de Capdepera; i Antònia Font, 
Satellites, Trio i Damià Timoner a Artà. 

L'objectiu d'aquest tipus de 
programació és coordinar els treballs 
de tots dos teatres i oferir una 
programació musical de qualitat. 

La presentació d'aquest cicle, 
mirau per on, va tenir lloc al Centre 
Cultural de Sa Nostra a Palma, cosa 
que no s'arriba a entendre ... Nosaltres, 
evidentment, no hi poguérem anar. 

Rua 
Més concorreguda i animada 

que mai, la Rua 2003, tant a Capdepera 
com a Cala Rajada, tornà a omplir els 
carrers de les nostres localitats de molt 
de color i d'escassa crítica. Una com
parsa al·lusiva al desastre ecològic de 
Galícia fou l'única que es referí a algus 
dels temes d'actualitat. Tota la resta 
fou pura fantasia i ritme. Amb tot, un 

s 

bell espectacle que acabà amb ball en de s'Alzinar s'hagué de suspendre a 
un i ~ltre lloc. darrera hora a causa de la sobtada i 

A s' Auba, els distints cursos també 
varen escenificar distintes rondalles, en 
homenatge a Francesc de B. Moll, 
cosa que resultà molt vistosa. 

Les escoles també prepararen lamentable mort d'una alumna. En 
les seves respectives ruetes, i mentre aquest centre, el tema tractat fou el 
la de s'Au ba tornà a sortir al carrer, la del teatre i, a més, algunes rondalles. Al gimnàs de s'Alzinar va 

CLÍNICA 
DENTAL 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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tenir lloc una festa de disfresses 
organitzada pel Centre Jove. 

Reforma circulatòria 
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dia de I' Arbre, muntà una paradeta 
informativa al mercat de Capdepera. 
A més de material informatiu i gràfic 
del parc de Llevant, es regalaren 
alzines i pins per a fer repoblacions 
particulars. 

Manifestació 

Els carrers Gómez Ulla, Llum 
i Port ja són d'una sola direcció. La 
reforma que s'ha duit a terme pretén, 
d'una banda, donar resposta als 
veïnats que s'havien queixat de 
l'excessiu trànsit d'aquests carrers i, 
de l'altra, fomentar l'ús de la variant 
de Capdepera. Així, a partir d'ara el 
trànsit circula en sentit únic des de 
Cala Rajada cap a l'interior del poble 
pel carrer Port, restant prohibit en 
sentit contrari, és a dir des de Son 
Servera cap al centre del poble. Ara 
bé, així mateix s'han pres altres 
mesures que han provocat un cert 
caos a l'interior del poble: ara ha 
augmentat la pressió sobre els carrers 
Coves, Ciutat i Col·legi, que a més 
permeten I' aparcament, cosa que crea 
veritables embussos a prop de la plaça 
I 'Orient o a la costa d'en Capet. 

Haurem de seguir atents a l'evolució de 
la situació, ja que molts creuen que s'ha 
desvestit un sant per vestir-ne un altre. 

Dissabte dia 15, a Cala Ra
jada, el Lobby de Dones muntà un 
acte de protesta contra la violència 
de gènere. Cal assenyalar la poca 
participació amb què comptà, en part 
per l'escassa convocatòria que se'n 
va fer, quasi boca a boca, i la 
descoordinació de lloc i horaris . Així 
i tot, amb una majoria de manifestants 
arribada de fora poble, "el lobby de 
dones" desembarcà a sa Gravera i 
per carrers secundaris es dirigí a la 
plaça dels Pins. Del poble no hi 
assitiren ni una dotzena de persones. 

Dia de l'abre. 
La Conselleria de Medi Trofeu Cames Peludes 

Ambient, amb motiu de la celebració del El passat diumenge, 23 de 

GRUP MUNTANER~ RIBOT, S.L 
Antonio J. Muntaner Pomar 

~ 
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CATALANA 
<XCIDENTE 
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abans cas verduler 

Amalia Garc1a 
Carns, embotits, verdures i drogueria 
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e-mail: canoliver@terra.es 
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febrer, es va disputar el trofeu Cames Peludes, de bicicle
ta de muntanya, a un dur circuït de quasi 12 km, en es Coll 
de Marina. Aquesta prova, que és la primera del calendari 
de les Illes, comptà amb una nombrosa participació. El 
medaller quedà així : 
* Èlit-sub 23: lr R.Cardoso,2n M.Nebot i 3r M.Capó 
* Master 30: lr J. Baudil, 2n J.Milan i 3r M.Quetglas. 
*Veterans: lr F.Mir, 2n M.Mascaró i 3r S.Serra 
*Cicloesportistes: lr J.García, 2n S.Sureda i 3r M.Pérez. 
*Cadets: lr A.Romero, 2n F.Orfi i 3r M. Pérez 
*Juvenils: lr F. Guirado i 2n J.Artigues 

Pressuposts. 
Dia 25 de febrer s'aprovaren els pressuposts 

municipals , amb els vots a favor dels membres del pacte 
de govern i els contraris de tota l'oposició. A més, i això 
pot ser símptoma del final de la legislatura, els portaveus 
de l'oposició carregaren les tintes, fent una duríssima críti
ca que rebè poca resposta per part de l'equip de govern. 
En aquestes planes hi trobareu el nostre habitual comentari 
als comptes de l'Ajuntament. 

Obres 
A pesar del bon temps i de la tímida aparició dels 

primers visitants, el nostre poble continua amb molts de 
carrers intransitables, i un dia sí i l'atre també s'obren noves 
síquies aquí i allà. A més de les que ja hem vingut comentant 
en mesos passats, encara sense acabar, hi hem d'afegir 
les dels carrers Elionor Servera i l'Agulla que es varen 
tallar al trànsit durant molts de dies del mes de març. 

Per cert, per a l'any vinent -esperem que enguany 
no n'hi hagi més- es parla de noves síquies, entre d'altres 
en el mateix carrer l'Agulla, ja que sembla que un dels 
bocins que fou objecte d'un pla d'embelliment ben 
recentment, s'ha de tornar a aixecar per qüestió d'aigües ... 
D'això se'n diu previsió. 
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Reciclatge 
Organitzada pel Consell de Mallorca, tingué lloc 

una conferència sobre "Reciclatge domèstic", que comptà 
amb la presència de tècnics del programa "Mallorca reci
cla, ara!". Els nombrosos assistents a l'acte fóren obsequiats 
amb un poal amb dos departament, un per a les deixalles i 
un altre per als plàstics i envoltoris. Després de les breus 
intervencions, i centrades en aspectes pràctics, es féu un 
petit torn de preguntes en el qual el públic proposà algunes 
idees encaminades a afavorir l'ús dels contenidors de paper, 
vidre i plàstic. 

Donat l'èxit d'assistència, sembla que una bona 
fórmula per a garantir la presència de públic a les xerrades, 
conferències i reunions, és regalar qualque cosa significa
tiva. 

Presentació 
El passat diumenge dia 23 de març, al Club Font 

de Sa Cala, tingué lloc la presentació de Fernando Peñalver 
com a candiat a la badia de Capdepera. L'acte comtà a 
amb la presència del president de les Illes Balears, directius 
del PSIB, i regidors i simpatitzants de Capdepera i pobles 
veinats.Hi assistiren prop 250 comensals. 

~r 
art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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Uns amics alemanys em demanaven, ahir, dia 19 
de març, just abans que expiràs el termini que Bush, Blair 
i Aznar havien donat a Saddam Hussein per a abandonar 
el poder, per què el nostre govern central havia adoptat 
una actitud tan decidida a favor de la guerra, amb un to 
tan bel·ligerant i intransigent. I no vaig saber què 
contestar-los. Ara, quan escric aquestes retxes, poques 

A~~ T~ ~'o.t~ 
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hores després de l'inici de l'atac a l'Iraq, ho faig amb Bob 
Dylan de fons, qui em pregunta: Fins quan les bombes hauran 
d'esclatar per saber que ha mort massa gent? I tampoc no 
sé què contestar-li. No tenc paraules per a justificar el que 
està succeint. Això, amic meu, tan sols ho sap el vent, es
colta la resposta dins el vent... 

Amb gran frivolitat i lleugeresa, ens desmarcam 
de la política i de im, ben cara alta, que no ens interessa per 
res. Potser ens pensam que aquesta actitud de rebuig ens 
dóna algun tipus de superioritat moral i ens manté en un 
estat de puresa que ja han perdut els qui s'ha deixat conta
minar per la seva implicació en els afers públics. A més del 
no a la guerra, som molts els qui expressam -ingenus i 
candorosos- el nostre no a la política. Com si no hi hagués 
una relació causa-efecte. 

Amb mussa freqüència ens oblidam que Iu 
democràcia és el govern del poble i que tots i cadascun de 
nosaltres som responsables del nostre destí. Els polítics, 
vull dir els professionals de la política, actuen per delegació 
i han d'interpretar els nostres sentiments i atendre les 
nostres aspiracions. Els mecanismes formals de les 
democràcies occidentals molt sovint difuminen i condicio
nen la nostra individualitat, de manera que se'ns fa difícil 
sentir-nos degudament representats. Però ni en aquests 
casos podem abdicar dels drets i deures de ciutadans. La 
democràcia és com l'amor: se n'ha de tenir cura i esment, 
perquè si no es fa malbé. Dir no a la política és una fal·làcia, 
perquè això implica que els seus professionals deixin de 
ser els nostres delegats per a convertir-se en els nostres 
líders, els nostres cèsars, els nostres cabdills. 

Tenc davants els ulls un text escrit a l'any 1979 
(1), amb motiu d'un altre conflicte, molt distint del de l'Iraq, 
però aplicable en el moment present, com si no hagués 
passat un quart de segle. I és que les estratègies dels cabdills, 
especialment davant el que consideren amenaces exteriors, 
són sempre les mateixes. N'extrec alguns paràgrafs que 
em semblen significatius: Els rètols usats en contextos 
dels quals es dedueix alguna mena d'amenaça són 
extremament variats( .. ) La naturalesa de l'objecte, o 
grups, o ideologies que s 'hi assenyalen com generadors 
de I 'amenaça, és poc específica. En realitat, sempre la 
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presència de I 'amenaça hi adquireix un valor més no
table que no la seua identitat precisa ( .. ) Els rètols 
utilitzats per designar I 'adversari tenen una forta 
connotació emocional, naturalment pejorativa, 
manquen de significat precís i toleren la utilització ex
tensiva (..) En els moments de crisi política, els marges 
de tolerància respecte al pensament diferenciat es 
troben en el seu punt més baix (..) El resultat final 
d'aquest vast sistema d'amenaces és I 'acceptació 
acrítica d'una idea, un credo, una ideologia encarnats 
en la figura del líder. El dirigent exercitarà el temor i 
I 'odi per tal que la gent busque en ell seguretat i 
protecció. L'oratòria antijueva de Hitler, la histèria 
antiroja de McCarthy, etc., expressen aquest elemen
tal principi polític de l'explotació de la por. 

Us sonen llunyanes, aquestes paraules? O diríeu 
que conserven intacte tot el seu sentit, encara avui i en les 
circumstàncies que ens ha tocat viure? 

En el cas de la guerra d'Iraq, i en moltes altres 
ocasions, i segurament perquè el sistema no ens permet 
cap més sortida, apel·lam a la manifestació en el carrer, a 
la protesta pública, que estan molt bé però que no són 

Suïssa en tren 
Tenint en compte que el tren no estima les muntanyes, 
Suïssa hauria de ser el darrer lloc del m611 on anar a 
cercar-ne. Però vet aquí que només els japonesos supe
ren els suïssos en la utilització del ferrocarril. Aquest país 
té poc més de 7 mi I ions d'habitants, quasi els mateixos que 
Catalunya, però duplica amb escreix la xarxa ferroviària 
catalana. Si ho comparam amb Mallorca, té 1 O vegades 
més població i multiplica la nostra xarxa ferroviària per 
70. Actualment Suïssa té 5000 quilòmetres de camins de 
ferro i continua creixent. Fa poc vaig viatjar-hi per poder
ho explicar de primera mà. 

Pujam al tren a Ginebra en direcció a Bema on 
hem quedat per parlar amb el portaveu dels Ferrocarrils 
Suïssos. El tren llisca suaument per damunt les vies a uns 
140 quilòmetres per hora. Tots els vidres són dobles i ni 
tan sols quan passam per algun dels nombrosos túnels se 
sent renou. A l'exterior, el soroll també és reduït. Al gran 
finestral, el verd i el blanc hivernal es barrejen a parts 
iguals. La gent dorm, xerra pel mòbil, escolta música, fa 
servir el seu ordinador portàtil, aprofita per anar a l'excusat 
(n'hi ha un a tots els vagons) ... Jo mentrestant escric un 
esborrany d'aquest article amb un boli bic damunt la 
tauleta que hi ha a la vora del meu seient. La meva lletra 
és lletja de per si, no perquè el tren es mogui el més mínim. 
Quasi sembla que estem aturats. S'encen una llumeta i 
una veu per megafonia anuncia que el servei de bar és 
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suficients. Les manifestacions poden influir, però en el carrer 
no s'hi prenen decisions. Les decisions, finalment, es prenen 
en els parlaments -locals, nacionals, estatals o 
internacionals-, i és a aquests fors que hom hi ha de fer 
sentir la seva veu. No, no podem girar-li l'esquena a la 
política, i encara diria més: no és suficient que exercim el 
nostre dret al vot cada parell d'anys o que anem a les 
manifestacions. En política, per imperatiu moral, ens hi hem 
d'implicar activament, com a sobirans del nostre destí. I 
això ho hem de fer totes les persones. Totes. Si no, ens 
exposam que ens passi el que ens passa, que es preguin 
decisions que no representen el nostre sentir majoritari i 
que ens embarquin en conflictes que no desitjam. 

Implicar-se activament en política suposa 
comprometre's amb un mateix i amb els altres i, en tot cas, 
delegar la nostra sobirania en persones que, 
inqüestionablement, representint els valors ètics superiors, 
capaços de conduir el nostre poble, el nostre món, per 
camins de convivència i de solidaritat. 

(1) Mare Espanya, Rafel L. Ninyoles 

obert al pis de dalt. Tot això i el meu amic i jo anam en 
segona! 

Les cadires són molt més còmodes i l'espai 
infinitament major que als avions. Aprofit per fer una 
st:slt:la. Quan òt:spt:rlja falla po<.: pt:r arribar. En una hora · 
i quaranta minuts haurem cubert els 167 quilòmetres del 
viatge. Mir per la finestra i veig com avançam un 
Mercedes que circula per l'autopista que corr paral.lela 
al tren. Sense comentaris. 

A I' estació agafam un ascensor per sortir al 
carrer. En cada un dels quatre pisos va sortint gent. Uns 
van a agafar el cotxe a alguna de les tres plantes de 
1 'aparcament; un altre va a cercar un smart que ha llogat 
per telèfon i que obrirà i posarà en marxa amb una targeta; 
n'hi ha que van a agafar la bicicleta i molts que enfilen cap 
a l'estació d'autobusos adjacent a la del tren. És la 
intermodalitat elevada a la seva màxima expressió. 

Arribam a la seu dels Ferrocarrils Suïssos i ens 
rep Ronald Binz, el seu portaveu. Ell ens explica que 
actualment el 70% del transport de mercaderies es fa per 
tren, però que volen arribar al90% a curt termini. Que a 
Suïssa cada habitant utilitza el tren una mitjana de 41 pics 
a l'any (a Espanya la mitjana és de 13 i a EEUU menys 
de O' 5). Que 56.000 persones fan feina per les companyies 
de transport públic. Que els suïssos han votat ja diverses 
vegades a favor d'un millor sistema de transport públic. 
Quina enveja! 

Miquel Piris. Periodista 
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Rèquiem per un record 
(a Pac o Barbon) 

mirall. 

Pertot arreu hi surava l'amenaça de pluja. 
Un cel color de cendra engolia murades i camins. 
A peu de murada, el mar s'adormia en somnis de 

Era a Eivissa. 
L'any 49. 
Dalt Vila. 
Enfront, I' illa de I 'Espalmador. 
Tancava l'horitzó la ratlla grisa de Formentera. 
Abaix del penya-segat, un pescador tirava la xarxa 

i ens arribaven e3ls perfils de la seva cançó. 
Un encontre. 
Una mirada furtiva. 
Un pensament accelerat. 
Jo a aquest el conec. 
Jo a aquest l'he vist i no sé on. 
U ep! 
U ep! 
D'on ets? 
Jo, de Capdepera. I tu? 
Jo d'Artà. 
Vatua el món! 
Una encaixada de mans. Una abraçada. 
Així ens coneguérem, en Paco i jo. 
«Jo vinc d'un silenci antic i molt llarg», diu la cançó 

de Raimon. 
En Paco i jo el vivíem, aquell silenci llarg i esgarrifós. 
Tots dos érem a Eivissa a fer el servei militar, 

desterrats per ser fills de pares esquerrans. 
El meu era socialista. 
El seu, comunista. 
El «Movimiento salvador de España» era així de 

cabró. 
Asseguts ala murada, omplírem I 'horabaixa de con-

verses. 
Dels nostres pobles respectius. 
De la nostra terra. 
De la nostra gent. 
De la inutilitat d'aquellany de servei. 
Elljaen duia més de dos anys, de mili; jo, una quinta 

més jove, a penes uns quatre mesos, acabava de venir del 
campament d'instrucció de Sant Josep. 

La tarda llenegava. 
Les ombres buidaven el paisatge. 

En Paco feia preguntes. 
Moltes preguntes. 
Al principi, va intrigar-me. 
No comprenia el que buscava, el que de veres li 

interessava. 
Al final m'ho va aclarir: estava enamorat, molt, molt 

enamorat. 
Enamorat de na Bel. 
Es veia enduit per l'efervescència de la seva 

joventut. 
Tu fa poc que has vingut del poble. L'has vista? 
Sí. Clar que l'he vista. Cada diumenge al cine. 
I era ver. A casa teníem un abonament al cine d' «El 

Recreo», i a casa d'ella també. A la mateixa fila. A vegades 
ens tocava seure un vora l'altre. 

Té algun acompanyant? em preguntà. I als ulls li 
esclafia un llambreig temorenc. 

Jo no l'he vista mai acompanyada. 
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I era ver. 
A en Paca, quan parlava de na Bel, les paraules li 

sortien amb una certa cadència de gelosia i d'enyorament. 
I als ulls Ja lluentor d'una llàgrima que no acabava 

de sortir. 
Vàrem estar junts un parell de mesos, fins que a ell 

el llicenciaren. 
Passàrem 

moltes tardes 
conversant, però 
sempre acabàvem 
parlant de na Bel i 
del seu 
enamorament. 

Sens dubte, 
aquell amor era 
l'eix on 
giravoltaven tots 
els seus afanys. 

I els seus 
somnis. 

I els seus 
desitjos. 

La vida tota I' omplia aquell amor, que en la separació 
es feia més i més intens. 

És el record més entranyable que tenc d'en Paca. 
Hem estat amics tota la vida, però aquella 
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extraversió, aquell pessic de tendresa, aquella espipellada 
d'emoció, aquella sinceritat, aquell apropament que dóna 
sempre I' estar lluny de la terra i de les persones estimades, 
no va tornar a ser-hi mai més. 

I ara que ens ha deixat, ara que li han donat la llicència 
definitiva, sent més viu el record d'aquells dies entranyables. 

Adéu, Paca. 
Que et sigui pròspera i generosa la teva estada en el 

país dels estels. 
Plena de benaurança. 
T'imagino rcolzat a una murada més alta que la de 

Dalt Vila, amb els ulls humits, ara, però, de records de na 
Bel. 

algú. 

De bons records. 
T'imagino en el passadís del temps, retrobant-te amb 

U ep! 
U ep! 
Tu d'on ets? 
Jo sóc d'Artà. I tu? 
Jo també ho era, altre temps, però em vaig casar 

amb na Bel i ara sóc de Capdepera. 
Adéu, Paco. 
Que trobis descans i pau amb genorisitat. 

JOAN RAI 

Exposició de Pere Sanxo a Artà 

El passat mes de febrer es presentà la publicació d'un 
recull de fotografies realitzades per l'artanenc Pere J. Sanxo , 
Cos! Aquest merescut homenatge a la seva tasca s'ha 
materialitzat en un magnífic llibre, que arreplega nombroses 
fotografies i diversos escrits al voltant de la seva obra, així 
com una entrevista a l'autor, alhora que se'n feia una no 
menys interessant exposició. 

Gràcies a la gentilesa de 
I'Ajutament d'Artà, n'hem pogut 
extreure dues curioses imatges del 
nostre municipi: una vista del port 
de Cala Rajada (devers l'any 30) i 
una altra de la Torre de Canyamel 
(de finals dels 50). 

Un llibre del tot 
recomanable, pel valor històric i 
artístic de les fotografies de Pere 
Sanxo, pels interessants textos 
que les acompanyen, i per 
l'acurada edició. 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

LA POPULARITZACIÓ DE LA POLÍTICA (XXII) 
EL SEXENNI REVOLUCIONARI 

E I sexenni que abasta 
des del setembre de 
1868 al desembre de 

187 4 és, per al conjunt del 
territori espanyol, un període 
d'una extraordinària activitat 
política i de nombrosos esde
veniments importants. La 
sacsada que capgirà el de
senvolupament de la vida 
política nacional fou, una 
vegada més, la sublevació 
militar; s'inicià a Cadis el 18 
de setembre de 1868 provo
cant la fugida de la reina 
Isabel 11 a França i, en pocs 
dies, el rebombori popular es 
convertí en un moviment 
revolucionari. 

A les liles la població 
també va donar suport a 
aquell pronunciament militar 
perquè en la seva proposta 
política recollia nombroses 
mesures que la població re
clamava: supressió de l'im
post dels consums, de les 
quintes i de les matrícules de 
mar, l'establiment del sufragi 
universal per a homes, la lli
bertat d'imprenta, de cultes i 
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d'ensenyament, abolició de la pena de mort, l'expulsió 
dels Borbons. La majoria d'aquestes mesures foren de 
difícil compliment. 

Abans de les eleccions municipals celebrades el 
18 de desembre d'aquell mateix any ja havien desapa
regut les Juntes Revolucionàries. Les candidatures de 
la coalició liberal-monàrquica guanyaren les eleccions 
per la qual cosa semblava que les remogudes aigües 
polítiques havien tornat al seu llit. El batle de 
Capdepera fou en Mateu Orpí "Xerubí", un home que 
encaixava en el concepte polític de liberal-monàrquic. 

Però l'any 1869 fou promulguda una nova 
Constitució que consagrava els drets individuals fona
mentals: llibertat d'expressió, de culte i d'ensenyament, 
sufragi universal. Durant el debat constitucional els sec
tors conservadors i catòlics, impulsats per la jerarquia 
eclesiàstica, es mobilitzaren per a impedir la incorpora
ció de la llibertat de cultes i d'ensenyament a la Cons
titució; aquesta proposta es considerava aberrant i un 
atac a l'Església catòlica. A tots els pobles es constituï
ren associacions de catòlics. 

Aquesta mobilització catòlica també fou estimulada 
per les notícies que arribaven sobre el procés d'unificació 
d'Itàlia que reduí els Estats Pontificis a la zona del Vaticà 
la qual cosa implicava una pèrdua de poder del Papa que 
es declarà presoner de Víctor Manuel li, era el dflsembre 
de 1870. Pius IX condemnà el liberalisme. 

El següent comentari és d'un prevere de 
Capdepera de tendència carlina: "Enmig de les terribles 
sembatudes que des de la revolució de setembre han 
fet minvar l'antiga i ardenta fe del poble, valgui la devo
ció a la Verge de l'Esperança que ha mantingut, com 
àncora ferma, enmig de la desfeta tempesta ... "(1 ). El 
clergat es negà a jurar la Constitució aprovada el 6 de 
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':.•::;. juny de 1869; aleshores el govern central 
manà a les autoritats locals que deixassin d'as
sistir, en representació de l'Ajuntament, a les 
solemnitats religioses. 

L'amo en Joan Sancho "Coll" resumeix 
aquells esdeveniments de la següent manera: 
"La política era jove i movia molt d'alborot. 
Carlins i republicans iniciaren una lluita desen
frenada i escandalosa que pareixia que tot 
havia de passar per ull. Aleshores els gabellins 
coneixien el nom i miracles de tots els partits 
polítics d'Espanya i de l'estranger"(2). 

Aquells intensos debats sobre les llibertats 
individuals provocaren una allau de publica
cions periòdiques de les més variades tendèn
cies però amb una forta càrrega ideològica. 
Una forma eficaç i popular de fer circular la pro
paganda política era mitjançant cançons; d'a-
questa manera es feren molt populars perso

natges com Víctor Hugo o Giuseppe Garibaldí, un dels 
artífex de l'unificació d'Itàlia. Una cançó deia: 

Chitón silencio 
que la ronda pasa, 
chitón silencio 
que va a pasar; 
que viva Garibaldí 
y la Guardia Nacional.(3) 

La lluita contra la Constitució de 1869 esperonejà 
els sectors més conservadors i catòlics locals els quals a 
principis de 1870 ocuparen la batlia en la persona de 
Miquel Sureda Guiscafré "Tafona", germà del vicari 
Josep Sureda, responsable de l'Església de Capdepera 
des de l'any 1856. En Miquel era el propietari de la pos
sessió de sa Tafona i una de les persones que pagava 
més imposts de Capdepera; els dos germans eren natu
rals d'Artà però vivien al carrer Major, veïns dels Cofeta 
que encapçalaven l'altre extrem de l'arc polític local. 

El 15 de desembre de 1871 es realitzaren elec
cions per a elegir el nou consistori, era la primera vega
da que hi podien participar tots els homes; aquests 
foren els resultats: 

Geroni Melis Melis ...... - ~~ - .. 97 vots 
Mateu Cirer Melis . . . . . . . . . . . 97 vots 
Pascual Ferrer Espinosa . . . . . . 97 vots .· 
Guillem Sans Bernat . . . . . . . . . 97 vots 
Joan Melis Espinosa . . . . . . . . . 91 vots 
Sebastià Ferrer Pellicer ....... 113 vots 
Bartomeu Melis Massanet .... :113 vots 
Pere Josep Moll Terrasà . . . . . . 85 vots 
Miquel Servera Flaquer ....... 113 vots 
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El dia de Cap d'any de 1872 els regidors electes 
votaren per a elegir el batle, càrrec que va correspondre 
al metge Sebastià Ferrer Pellicar "Cofeta", el primer 
batle de Capdepera per elecció popular (4). En aques
tes eleccions hi participaren els partits liberal-progres
sista encapçalat per Sebastià Ferrer, Bartomeu Melis de 
Son Guiem i Miquel Servera "Rinyon" que obtingué 113 
vots i el partit republicà al qual pertanyien els quatre pri
mers del llistat i que recolliren 97 vots. L'altre gran par
tit, els carlins, no hi volgué participar. 

Giuseppe Garibaldi a Nàpols enmig del fervor popular. 

L'any 1872 hi havia a Capdepera 483 homes que 
eren caps de família; a aquest nombre s'hi han d'afegir 
els fadrins majors d'edat que encara no s'havien inde
penditzat, per la qual cosa el cens electoral comptaria 
amb uns 550 votants. Aquestes dades ens permeten fer 
una aproximació al ventall polític d'aquell moment i 
comptabilitzar el suport electoral de cadascun dels tres 
partits. 

A principis de 1871 començava el regnat 
d'Amadeu de Savoia. La situació política seguia dete
riorant-se per moments. A la primavera de 1872 els car
lins iniciaven una nova guerra a les províncies del nord 
d'Espanya (1872-1876). El febrer de 1873 Amadeu de 
Savoia abdicà; aleshores el Congrés i Senat, reunits en 
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Assemblea Nacional, proclamaren la República que fou 
rebuda amb entusiasme i celebrada amb festes i mani
festacions. 

Aquell progressiu deteriorament de la vida política 
conduïa a postures de cada vegada més radicals que 
afectaren a tot el conjunt de la societat i a tots els 
aspectes de la vida social (econòmic, militar, funciona
ment de les institucions,etc). La rebel.lió dels carlins i el 
seu boicot a la participació política, el desencfs de les 
forces moderades que perderen activitat i protagonis-

me, tot això feia inevitable la proclamació de la 
República,però, al mateix temps, aquesta neixia con
demnada al fracàs a causa del seu aïllament. 

En el mes de maig de 1873 es celebraren elec
cions constituents i tots els diputats electes de les 
Balears foren republicans; el partit catòlic boicotejà les 
eleccions i predicava obertament en favor del carlisme 
insurgent que en aquells mesos aconseguí en el camp 
de batalla les seves principals victòries. 

Aquell mes de maig el batle Sebastià Ferrer fou 
substituït pel republicà Pasqual Ferrer Espinosa el qual 
presidí l'Ajuntament fins dia 11 de març de 1874, quan 
arribà la comunicació del Governador Civil destituint 
l'Ajuntament republicà. 
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El funcionament de 
les institucions polítiques 
locals i provincials estava 
de cada vegada més cen
tralitzat; tot allò que passa
va a Madrid tenia repercus
sió en el conjunt de la 
societat; així els canvis pro
duïts en el govern de la 
nació implicaven la substi
tució dels càrrecs polítics a 
tots els nivells. El deteriora
ment de les relacions políti
ques a Madrid repercutia i 
es traslladava fins a les 
localitats més allunyades. 

Segons l'amo en Joan 
Sancho "Coll" el poble baix 
també estava dividit; els caps dels partits locals no es 
feien mal més que políticament però no així el populat
xo ja que uns i altres s'insultaven. Això quan no es dan
yaven els interessos, cosa que passava poques vega
des. Però n'hi havia que quan es trobaven pel carrer no 
es donaven ni el bon dia, fins i tot entre pares i fills o, 
també, entre germans (5). 

A l'estiu la República ja estava acorralada pels 
problemes: la guerra contra els carlins, sublevacions a 
alguns indrets de la península i divisions entre els 
mateixos republicans. Aleshores l'exèrcit carlí comptava 
amb més de 40.000 homes i en el front de batalla 
havien mort alguns dels més prestigiosos generals 
fidels al Govern, com en Josep Cabrinetti de Cladera 
(Palma 1822- Alpens, Catalunya 1873). 

L'any 1873 en Josep Cabrinetti era comandant 
general de Lleida i participà a l'alliberament de Puig
cerdà del setge carlí però en el mes de juliol morí en 
una emboscada on tots els seus soldats foren morts o 
capturats. La seva mort impactà en la gent i provocà 
manifestacions de suport constitucionalista dels partida
ris de la I República (6). La mort del general fou molt 
sentida a Capdepera i cantaven la cançó: 

De sa mort d'En Cabrinetti 
mos n'hen de recordar, ahahà, ahahà! 
mos n'hem de recordar, mos n'hem de recordar! 
I no/tros que som quintos 
mos n'hem d'anar a lluitar (7) . 

La història militar d'Espanya en el segle XIX està 
farcida de guerres que provocaren una constant sagnia 
per a la població. Cada dècada va tenir la seva guerra. 
Per això, la República, que volia ser una glopada d'aire 
fresc i d'esperança, prometia acabar amb les quintes i 
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retirar l'impost de consums. La 
República començà per abolir les 
quintes però la desfavorable evolu
ció que prenia la guerra civil contra 
els carlins obligà a restablir les quin
tes i el reclutament obligatori davant 
la resistència de la majoria de la 
població. Amb aquesta cançó els 
republicans assenyalaven a aquells 
que eren els culpables dels princi
pals mals de la nació. 

El darrer president de la 
República, Emili Castelar, suspen
gué les garanties constitucionals i a 
les Balears declarà l'estat de gue
rra. A finals de desembre la Repú
blica es desintegrava i les forces 
armades, enfortides, tornaren a in

tervenir la matinada del 3 de gener de 187 4; ocupà el 
Congrés de Diputats i dissolgué l'Assemblea. La utopia 
republicana havia acabat (8). 

L'onze de març de 187 4 el Governador civil desti
tuïa l'Ajuntament republicà de Capdepera i els obligava, 
desmoralitzats i dividits, a passar a l'oposició enmig 
d'una forta disputa amb els carlins locals; aquests, 
hipòcritament, una vegada restablerts en el poder local 
renegaren de la seva ideologia quan dos anys abans, a 
l'inici de la sublevació carlina, proclamaven orgullosa
ment la seva bol.ligcrància (9) . 

JOSEP TERRASSA 
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La mirada 
d'unforaster 

Lluís Cerrada Carretera 

X. L'aigua, el nostre principal i escàs 
element de vida ( i 4) 

Després de les consideracions del mes passat, cal 
preguntar-se què es pot fer per superar la greu i insostenible 
situació del nostres recursos hídrics i com caminar vers una 
sostenibilitat ecològica i econòmica d'aquests mateixos 
recursos. 

En primer lloc, els qui hem viscut l'antiga cultura 
estalviadora de I' aigua hem de recuperar-la i transmetre-la 
a les noves generacions. Es tracta de ser conscients de la 
importància de l'aigua per a la vida i lasalutdetotésserviu, 
de la seva permanent escassesa i de la necessitat d'aprofitar
laal màxim servint-nos de les noves tecnologies, començant 
per la instal·lació de comptadors individuals, encara no 
generalitzats -sobretot a Ciutat-, difusors d'aigua en 
les aixetes, mecanismes d'estalvi a les cisternes dels 
inodors, rec pel sistema de goteig al jardí... i altres hàbits no 
menys importants per reduir el consum domèstic: dutxar-se 
millor que banyar-se, tancar l'aixeta mentre t'ensabones, 
utilitzar un tassó en respatllar-se les dents, omplir el rentaplats 
i la rentadora o usar un programa de baix consum ... Al cap 
i a la fi es tracta d'estalviar aigua i doblers. 

Però també és necessari aplicar aquesta mateixa 
cultura de I' aigua a la gestió pública autonòmica i municipal. 
Hem de reconèixer que, des de l'any 1999, s'ha iniciat una 
important girada cap a una nova política hidràulica, més 
fonamentada- en la gestió de la demanda que en una oferta 
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il·limitada. Tenim des d'aleshores un Pla Hidrològic de les 
Illes Balears que pretén, sobretot, la protecció del recurs de 
l'aigua, considerant-la amb criteris de bé públic i de gestió 
de la demanda, amb campanyes informatives i de 
sensibilització, auditories hidràuliques a centres pilot 
(hospitals, hotels, urbanitzacions ... ), con tro 1 i protecció dels 
aqüífers, interconexions dels diversos recursos hídrics com 
l'Artèria Transversal de l'Illa que connecta sa Costera, 
s'Estremera, els pous de Lubí-Muro, els embassaments de 
la Serra i la planta dessaladora de la Badia de Palma. 

Aquest Pla dóna un nou impuls a la reutilització de 
les aigües depurades cap al necessari però elevat consum 

agrícola(un 60,1% de !total de l'aiguareciclada) i als no tan 
rr============;¡---------. imprescindibles camps de golf(un 14,2%): al nostre cas de 
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Capdepera, I'E.D.A.R. de Cala Rajada distribuirà 1,11 
hm3/any cap al reg agrícola i 0,3 8 hm3 cap al camp de golf. 
Altres importants destinacions d'aquestes aigües depurades 
són el rec de zones verds i jardins públics (un 13,5%), les 
masses boscoses (un 7,8%) i la recàrrega de zones humides 
(un 1,8%). També s'estableix la quantidat de terreny 
segons el tipus de cultiu: 2.328 ha per als cultius farratgers, 
752 ha per als fruiters, 719 ha per als camps de golf, 483 ha 
per a les zones verds i jardins, 345 ha per als cultius d'hort 
i 257 ha per al bosc. Segons el Pla, devers I 'horitzó del2006 
haurem arribat a la depuració integral de I' aigua a totes les 
illes. 



col·laboració 

També inclou, el Pla Hidrològic, mesures d'estalvi 
d'aigua a I 'agricultura. I és que el sector agrícola, que 
suposa el 2% de la població i representa 1' 1% del PIB 
consumeix tanta aigua com la resta de la població i tota una 
indústria hotelera que arriba al 80% del PIB balear. Un 
estudi realitzat per Sa Nostra en la Plataforma Balears 2015 
conclou que dels tres sistemes de rec -per gravetat, per 
aspersió i per goteig--és aquest últim el més estalviador 
(entre un 40% i 60% respecte al sistema de gravetat). I a 
l'agricultura balear el sistema més usual és el d'aspersión 
(un 56,5% de la superfície regada), seguit del de gravetat 
(un25,2%) i tan sols un 18,3%desuperfícieamb el sistema 
de goteig. És clar que convé incentivar el pagés per mirar 
de capgirar aquests percentatges i, quan el sistema 
d'aspersión sigui inevitable, que es faci de manera més 
racional: he vist funcionant aspersors a sa Pobla un matí de 
1' octubre passat, quan plovia, i, encara més il·logic, també 
funcionaven a la mateixa hora uns aspersors a una rotonda 
de can Picafort. 

Un altre sector econòmic d'un important consum 
d'aiguaés el sector de l'hoteleria. Si ens fixam so lamenten 
el consum sanitari i calculam una despesa d'aigua entre set 
i deu litres cada vegada que usam l'inodor, a un hotel de 

'Z)~ 
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mida mitjana (300 habitacions) i calculant un ús de la 
cisterna del vàter entre 1 O i 15 pics per habitació i dia, 
arribam a un xifra de despesa d'aigua molt considerable. 
Crec que també en aquest sector es fan necessàries ajudes 
per aplicar tots els mecanismes possibles per esta viar aigua 
i inclús poder reciclar aquelles aigües anomedades "gri
ses". El problema és la doble canalització d'aigües "negres" 
i "grises" i el sistema de descalcificació perquè lainstal·lació 
sigui més eficient. Tanmateix, els experts calculen un 
reciclatge d'un 80% del consum total d'aigua. Sé d'una 
empresa a Inca que fa aquestes intal·lacions als hotels i 
també als rentadors de cotxes (dels 300 litres diaris se'n 
poden estalviar quasi 240 litres). Ja no es tracta només d'un 
estalvi ecològic, sinó també econòmic. 

Finalment, vull fer una breu consideració sobre les 
plantes dessaladores. Crec que és un exemple paradigmàtic 
de l'opció per l'antiga política d'augmentar 1 'ofertad'aigua 
i no per conservar i gestionar millor la demanda d'aigua. 
Construïdes als anys noranta a les nostres illes i a altres de 
la Mediterrània (Xipre, Malta) com a solució a la sequera 
tradicional illenca i dins la po 1 ítica d'oferir més aigua sense 
més plantejaments alternatius i mediambientals, pot ser que 
representin un instrument irreversible a tota la Mediterrània. 
Per a les illes Pitiüses, sobre tot per a F armentera, han estat 
la clau del seu desenvolupament econòmic i turístic, i les 
quatre que tenim actualment a les nostres illes poden servir 
permantenirirecuperarels aqüífers. Però tothom, ecologistes 
i experts, coincideixen que haurien de ser la darrera opció 
pel seu molt elevat cost d'energia i contaminació i, a més a 
més, per la relaxació social que implica quant a la 
conscienciació de 1' escassesa de 1 'aigua. Jo mateix he 
viscut aquesta manca de mentalltzació en la meva t:staua a 
F armentera, fa un parell de setmanes: cap mesura tcno lògica 
a l'hotel per estalviar aigua; més encara, amb uns grifons 
antiquats i amb freqüents degoteigs, i sense la més mínima 
crida d'atenció al problema de l'escassesa d'aigua i als 
costos ambientals i energètics de la seva producció. Crec 
que la majoria del visitants no es plantegen aquestes 
qüestions mentre puguin gaudir d'una aigua abundant i, per 
cert, de bona qualitat. Així, no hi ha problemes si jo no els 
patejo: tot un símptoma de la nostra generalitzada mentali
dad consumista i inconscient. 

Vols deixar 
de beure? 

PODEM 
AJUDAR-TE 

telèfon 61 6 08 88 83 

Alcohòlics Anònims 



altres plomes 

Conte Ortogràfic 
En un temps llunya hi havia un déu anomenat Petroli 

que era molt generós amb les criaturas mortals, perqué 
els regalava una poció màgica per endolcir-los la vida; 
encara que només les persones benestants en notaven 
els efectes miraculosos. A més, el déu Petroli cometé 
l'error de jubilar-se sense deixar testament; millor dit, 
se'n trobà un, pero incomplet; hi faltaven els signes de 
puntuació. L'escrit deia el següent: 

«Deix els meus béns al pontífex Bush no al 
banyeta Saddam tampoc no heu de fer hereus els 
escolanets Aznar i Blair mai de cap manera beuratge 
màgic per als inútils de 1 'ONU tot el que he dit és el 
meu desig" 

Petroli 

El text no tenia sentit i els possibles hereus acordaran 
que cadascun presentada per escrit la seva propia 
interpretació afegint-hi els signes de puntuació que faltaven, 
a fi de trobar-ne la interpretació correcta. I, en efecte, el 
pontífex Bush el presentà així: 

«Deix els meus béns al pontífex Bush, no al banyeta 

PASTISSERIA 
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Saddam. Tampoc no heu de fer hereus els escolanets 
Aznar i Blair Mai, de cap manera, beuratge magic per 
als inútils de l'ONU Tot el que he dit és el meu desig.» 

Petroli 

La versió del banyeta Saddam era un poc diferent: 
¿Deix els meus béns al pontífex Bush No: al banyeta 
Saddam. Tampoc no heu de fer hereus els escolanets 
Aznar i Blair Mai,de cap manera, beuratge màgic per 
als inútils de 1 'ONU Tot el que he dit és el meu desig.» 
Petroli 

Els escolanets Aznar i Blair també manipularan el text 
a convemenc1a: 

«¿Deix els meus béns al pontífex Bush? No. ¿Al 
banyeta Saddam? Tampoc, no. Heu de fer hereus els 
escolanets Aznar i Blair. Mai, de cap manera, beuratge 
magic per als inútils de 1 'ONU Tot el que he dit és el 
meu desig.» 

Petroli 

Peró els qui demostraran un amor més gran per les 
frases interrogativas varen ser els de l'ONU, perqué varen 
escriure: 

«¿Deix els meus béns al pontífex Bush? No. ¿Al 
banyeta Saddam? Tampoc, no. ¿Heu de fer hereus 
els escolanets Aznar i Blair? Mai, de cap manera. 
¿Beuratge màgic per als inútils de l)ONU? Tot. El 
que he dit és el meu desig.» 

Petroli 

Davant la falta d'acord entre els personatges -cadascú 
defensava que el testament vertader era el seu- va inter
venir, per posar pan, el déu Sol, que era el pare de tots els 
déus. Decreta que s'havien acabat les estirados i ordena 
1 'expropiació forçosa de la poció màgica, perqué realment 
el déu Petroli no havia testat, com demostrava la 
interpretació correcta del text, que era la seva: 

«¿Deix els meus béns al pontífex Bush? No. ¿Al 
banyeta Saddam? Tampoc. No heu de fer hereus els 
escolanets Aznar i Blair Mai. De cap manera, beuratge 
màgic per als inútils de 1 'ONU Tot el que he dit és el 
meu desig.» 

Petroli 

A aquest, al déu Petroli, culpable de tot I' embolic per la 
seva desbaratada ortografia, el castigà a llegir el llibre 
Manual de gramàtica per a travats i carabassots, fins 
al final de tots els segles. 

En Calaix i Desastre 
(Revista "Es Saig", Algaida, març 2003) 



agenda de la vila 

___ Agenda de la Vila 
r febrer-març 2003 

Naixements. 
dia 14 febrer, Marc Adrover Gasull de Jeroni i Ma del Pilar 

dia 14 febrer,Maite Antúnez Abad de José Manuel i Maria Aurea 

dia 17 març, Juan Ernesto Soto Mora de Juan i Bianca 

dia 21 març, Sara Barea Galdón de Juan António i Isabel Maria 

dia 25 març, Marta Viejo Barba de Isidro i Rosa 

Defuncions. 
dia 7 febrer, Maria Vaquer Garau ( 1916) 

dia 2 març, Francesc Barbón Zafra (1926) 

dia 3 març, Elionor Sirer Melis (1927) 

dia 4 març, Laura Muñoz Izquierdo ( 1997) 

dia 4 març, Margalida Tous Muntaner (1909) 

dia 6 març, Catalina Sirer Roig (1907) 

dia 8 març, Jesús Gonzalez Morón (1969) 

dia 9 març, António Salvador Losa Carave (1972) 

Noces. 
dia 27 febrer, Felipe Clavijo Bastidas amb na Rosa Jac.into Galeote 

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

Ja esclaten fes bombes sobre./1rac¡. !Jo 170 puc 
sentir més c¡w~ 1-.:ibia, doforiimpot¿17cJ"a. Em trob molt 
mfllamenf; amb mí ma l·e ú.; /amb <!ls e¡ ui dc cid e i .,¡, per mt: 
Es un diac¡ur::!fs moments t::n e¡ u¿ un es c¡üestion.';l d .Sis
tema dc dalt· a baix. Creia i crec, i serà molt dlfie~1 fer
me canvíard'optíJÍÓ, c¡ue e l mó n va pennal camí: me n tre 
e ls interessos d'uns "fobb!Js': com el petrolícro 
l•anna m<'!ntísta, estiguí perdamuntdc fa resta de la 
H u manitat;· mentre la lògica de: la mort: íla mentida s(gui 
la dom1Í1an f;· mentre e::jugui amb fa bona volunta t de la 
gent i sr:: la JÍ7su!thmpunemcmtdcs del p oder; mentre <::175 
go¡tcnJi e¡ u iens goven1a, sentíré ve¡go n.!Ja de dir-mc 
espan3ol /d'estar represen tat per un dels tres 
p atrooi1adors dc !:anta barbàde.Ja comencen a sc n tír
sc veus de Ja està fet-': "tanmateix tanta f'.rotesta no ha 
setvít de n::s •: Ja eís, /10 tenien clar des dc:/ príncípí" ... 

A fortunadamcnf; la gent ds capaç de reaccío
nar i de dir rotundament "No a la Gui!rra t•, mentre fes 
bombes esclaten. A !aft-a de! raons, s'cnvía fa polfcía a 
rcpn"mirlès veus discordants, com e s fe ir::n abans de: la 
dr::mocràcia. Vetgot:ya cavaflcrvergon!:Jaf 

Música a 
l'Orient 

27 de març 
Banasanou (percussió) 

3 d'abril 
Bate Musas (tangos) 

10 d'abril 
VictorUris 

(pendent de confirmar) 

17 d'abril 
Això és 1 'Havanna 

24 d'abril 
Dr. Roth 

1 de maig 
Glastard and Providence 

(reagge) 
8 de maig 

Pcricas g1up 
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ai, tomeuet! • •••• 

Instal/acions 

Pep Terrosa 
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comunicat 

ATUREM 
LA GUERRA 

Darrerament asststtm amb preocupació a 
I' escalada en el context internacional de la resolució 
bèl·Iica dels conflictes, en detriment del recurs a la via 
diplomàtica, i al marge del dret internacional i de la tasca 
de mediació política atorgada a l'Assemblea de les 
Nacions Unides per tal que actuï com a garantia del dret 
de tots els pobles. 

En tenim la mostra més recent en l'actual clima 
prebèl·lic desencadenat per l'amenaça d'intervenció ar
mada llançada pel govern dels Estat Units i els seus aliats 
contra Iraq, al·legant que aquest país té armes de 
destrucció massiva, malgrat no haver-ne aportat proves 
concloents i, en qualsevol cas, sense plantejar actuacions 
semblants contra altres països que sí que està demostrat 
que en tenen, com ara Israel o Paquistan. 

Així es fan evidents els autèntics motors d'aquest 
conflicte: els interessos econòmics, geoestratègics i 
militars a la regió de I 'Orient Mitjà. El govern dels Estats 
Units, que no només no compleix els compromisos 
internacionals que no s'ajusten al seu paper dominant 
(tractat balístic, ABM, protocol mediambiental de Kiot, 
sobre mines antipersona, o el Tribunal Penal internacio
nal), sinó que exigeix impunitat absoluta per a Ics at:t:ions 
dels seus exèrcits, pretén actuar al marge de les decisions 
de I 'ONU o bé instrumentalitzar-la per posar-la al servei 
dels seus interessos. Cal tenir en compte que I 'aprovació 
de la guerra representaria una greu deslegitimatització 
per a tot el sistema de Nacions Unides. 

Davant d'aquesta situació, i des del convenciment 
que l'única formula legítima per a la resolució dels 
conflictes és la via del diàleg, la Comissió Executiva dels 
Fons Mallorquí de Solidaritat i Cooperació manifesta: 

El seu rebuig a qualsevol intervenció militar a I 'Iraq, 
perquè només agreujarà encara més els patiments a 
què està sotmesa la població iraquiana arran de 
l'embargament econòmic decretat el 1990. 
La seva condemna al règim dictatorial de l'Iraq, 
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perquè no respecta els drets m les llibertats 
fonamentals de la població. 

Per això, reclama: 
L'aixecament immediat de l'embargament sobre 
l'Iraq. 
La promoció, per part de la comunitat internacio
nal, d'una conferència pera a I' eliminació total de 
les armes de destrucció massiva de tots els països 
que en posseeixen, inclosos els Estats Units. 
Que es facin esforços per tal que es trobi una 
solució pacífica al conflicte per via diplomàtica. 

I fa una crida a totes les administracions, 
entitats i persones a manifestar el seu rebuig a aquesta 
agressió armada, i a participar en tots els actes i 
iniciatives que s'oposin a la guerra. 

Palma, febrer de 2003 
fons mallorquí de solidaritat i cooperació 

Senzillament, com sia que la casualitat feu 

que a Capdepera nasqués un dels grans pintors 

mallorquins contemporanis no podem estar de 

proposar el nom d'un carrer per a Jaume Mercant. 

Refrescant la memòria: recordam a 

l'Ajuntament que en data 15d'abril de 1997, amb 

registre d'entrada número 1335, feren una petició de 

laqualaldiad'avui,correquecorreràs,encaranohem 

rebut contestació. 
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CORRELENGUA 
La flama de la llengua catalana tomarà a travessar Mallorca 

La setmana i mitja que va de dia 2 a 1 O de maig la 
llengua catalana tornarà a sortir als carrers i places de 
Mallorca. No és que no hi sigui cada dia, però el seu 
protagonisme hi serà més present. Milers de mans de totes 
les edats, orígens i condicions travessaran els pobles i els 
barris de Mallorca per reivindicar-ne I 'ús a tots els nivells. 
Les escoles i els instituts vibraran; el moviment associatiu 
mallorquí, des de els grups d'esplai dels més nins fins als 
clubs de la Tercera Edat, sortirà de la seva -aparent- atonia 
a liderar, juntament amb moltes més persones, una cursa 
que, sense esser competitiva, és capaç de moure en cada 
edició milers de participants. Haurà 
començat la quarta edició del 
Correllengua, el primer del nou 
segle i del nou mil·leni . Un segle i 
unmil·leni que seran decissius per 
a la llengua catalana. Els Joves 
de Mallorca per la Llengua 
tornam a prendre aquesta iniciati
va pt:r lkrnanar que Ja nostra 
llengua tengui el paper que per tradició històriac li 
pertoca:esser la llengua vertebradora, la clau de volta, el 
mínim comú denominador de la societat mallorquina del 
futur immediat. 

Enguany ens hem proposat armar-la més grossa, 
fer el Correllengua més llarg de Ja història de Mallorca, el 
que passi per més poblacions, el quetengui més participació 
popular, el que faci més activitats complementàries, el que 
incideixi més a les zones on Ja situació de lallenguaés pitjor. 
Passarem pràcticament per tots els municipis, amb aturades 
a tots ells, i fent especial incidència a Palma, la capital, on 
hem de lamentar la manca d'una política d'integració 
lingüística per part de les autoritats municipals. 

El Correllengua constarà de tres columnes : la de 
Tramuntana, la de Llevant i la virtual. A aquesta darrera es 
podrà accedir per lnternet: Cibernautes de tots els continents 
hi podran fer un tram, deixant un missatge adreçat als 
corredors. Les altres seran físiques i travessaran la major 
part de Mallorca els dies 2,3,4,9 i 10 de maig. La Flama 
descansarà durant uns dies, els 5,6, i 7. Aquest serà el 
moment triat per al Correllengua Cultural i Esportiu, un 
seguit d'actes organitzats per la societat civil dedicats a la 
llengua catalana i que tendran lloc arreu de Mallorca. El dia 
8 de maig està prevista la celebració del Correllengua 

Universitari, que recorrerà els diferents edificis del 
Campus. El dia 9 es tornaran a posar en marxa les dues 
columnes del Corrrellengua, que recorreran el territori 
situa! als voltants de Palma. L'endemà, 1 O de maig, estarà 
dedicat a recòrrer els barris de Palma. Les dues flames 
acabaran el mateix horabaixa a la Diada per la Llengua 
organitzada per l'Obra Cultural Balear, amb una granf 
esta social per reivindicar un futur per a la nostra llengua. 

La part més vistosa de I' activitat serà, com cada 
any, la participació de milers i milers de persones que, o 
correran, o particiapran en els actes de rebuda de la Flama 

a les diferents poblacions. No hem 
d'oblidar, però, que el Correllenguaté 
un component reivindicatiu important; 
aquest contingut es plamarà en un 
manifest, que serà llegit a tots els actes 
de rebuda de la Flama. El text demanarà 
a les institucions mallorquines que 
continuïn i augmentin els seus esforços 
en el procés de normalització lingüísti

ca, i a la societat mallorquina que assumeixi com a pròpia 
aquesta tasca, fent de motor d'aquestes demandes, i que 
faci esforços ella mateixa per fer servir la nostra llengua 
catalana sempre i arreu. 

Els Correllengua2003 servirà perfer un diagnòstic 
de la situació actual de la nostra llengua i per a impulsar la 
feina que s'ha de fer durants els propers anys. Per 
aconseguir l'èxit d'aquesta gran manifestació del món 
associatiu no hi sobra ningú, tothom és necessari. Per això 
feim una crida als ciutadans de Mallorca a participar 
activament a aquesta gran festa. I a continuar fent servir 
la llengua catalana durant la resta de l' any. 

La comissió permanent dels Joves de 
Mallorca per la Llengua 

Palma 18 de març de 2003 
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FRANCESC DE BORJA MOLL 
L'any 1921 es va entregar a viure a ca'! vicari ge

neral de Mallorca, mossèn Antoni Maria Alcover, un jove 
de 17 anys que venia de Ciutadella de Menorca. S'havien 
conegut allà a una reunió per mostrar com s'havia de fer 
per arreplegar paraules per al gran Diccionari de la Llengua 
Catalana que el capellà volia fer. En aquella reunió, aquell 
jove, aleshores un infant de només 13 anys i de nom Francesc 
de Borja Moll i Casasnovas, ja es va convertir en el corres
ponsal principal a la seva illa dels col·laboradors del 
Diccionari. 

Francesc de B. Moll al cap de molts anys, amb el 
seu humor, va recordar que mentre els nins de la seva edat 
aprenien a tirar la baldufa ell aprenia llatí i jugava amb 
diccionaris a la biblioteca de son pare i a la del seminari de 
Ciutadella, obert per a ell tot 
lo dia a I' estiu. 

D'aquella primera 
amb reunió amb Alcover 
l'any 1917 i de la incorporació '1 

el 1921 a la tasca del 
Diccionari en va dependre 
tota la seva vida. Se'n va anar 
a viure a Palma. En el 
seminari havia seguit els seus 
únics estudis oficials, de 
batxillerat. La resta de la 
seva formació va ser 
autodidacta: va aprendre tot 
sol amb els llibres de la gran 
biblioteca de lingüística 
d'Alcover i amb alguns 
cursets, això sí, dels millors 
especialistes del món que 
havien vengut a Mallorca per 
orientar mossèn Alcover en 
el Diccionari. Així va tenir a 
mà uns coneixements de 
llengua que encara no 

~~ ~~~ I I 

s'ensenyaven a cap de les universitats on hauria pogut anar. 
I també va aprendre alemany, italià i francès. Tenia 
l'exemple de son pare que havia estat una persona culta 
sense haver tengut estudis i de qui havia rebut l'aptitud per 
la música i pel dibuix, que li permeté fer els dibuixos de les 

Rondaies mallorquines. 
El jove Moll a la fi va arribar a ser la mà dreta 

de mossèn Alcover: quan havien arribat als 6.000.000 
de fitxes de paraules i havien de començar a treure el 
Diccionari, el capellà havia quedat tot sol, perquè no 
s'havia entès amb qui més necessitava per publicar-lo, 
és a dir, el món cultural, polític i econòmic que més 
afavoria la llengua catalana, a Barcelona i Mallorca. I a 
damunt, Alcover després va quedar retut per dos atacs 
de feridura. Moll va començar millorant 1' estil de la part 
del diccionari que escrivia Alcover i va acabar escrivint
lo tot ell tot sol. Gràcies a ell quan va aparèixer el pri
mer fascicle, el seu alt nivell científic va ser una sorpre
sa per a tothom, perquè l'estil d'Alcover, immillorable 

per a les Rondaies, no 
hauria estat el millor 
per a una obra com 
aquella. 

Llavors, el 
1932, va morir 
Alcover i Moll 
obtingué la propietat 
del Diccionari, de la 
impremta i de la biblio
teca. En temps de la 
guerra de11936 i uns 
quants anys més, no 
va poder aparèixer 
cap nou fascicle, per 
manca de paper i 
d'electricitat i perquè 
amb la guerra i la 
prohibició del català 
era molt difícil trobar 
els subscritors que ja 
hi havia i fer-ne de 
nous. Però Moll no 
s'aturà de redactar-lo 

i va poder viure gracies a la impremta i al seu 
coneixement d'idiomes: en va publicar uns manuals de 
molt d'èxit, les Rondaies mallorquines d'Alcover, tornà 
treure la revista del Diccionari d'Alcover i començà un 
parell de col·leccions de llibres en català, aquests sense 
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gaire benefici. 
El primer llibre de la col·lecció Les 
Illes d'Or, l'any 1937, va ser una 
gramàtica de la llengua catalana. 

Acabada la guerra, va venir 
la prohibició de publicarres en català, 
ni el catecisme de la doctrina cris
tiana, i Moll seguí publicant Ja 
gramàtica i les Rondaies d'amagat. 
Insistint contínuament contra la cen
sura, que hi havia de donar permís, a 
poc a poc començà a tornar publi
car obres en català. La publicació 
del Diccionari, es va reprendre el 
1949 amb una campanya de propa
ganda que va fer gratuïtament una 
empresa de publicitat de Barcelona. 

Quan es va restaurar a Pal
ma l'Estudi General LuJ.Iià, Moll hi 
començà a fer classes de català, que 
abans es feien mig d'amagat. 

S 'havien trobat subvencions 
econòmiques, no oficials, per al 
Diccionari i el 1962, l'any del 
centenari del naixement de mossèn 
Alcover, va acabar la gran obra, amb 
prop de 10.000 pàgines. Alcover li 
havia canvillt el nom pel de 
Diccionari Catal, Valencià, Balear 
perquè l'ajudassin més fora de 
Catalunya, però a Moll li agradava 
que li diguessin I' Alcover-Moll. 

Una altra obra que va unir 
Alcover i Moll varen ser les 

Rondaies Mallorquines d'Antoni M.Aicover, els llibres més 
populars a Mallorca durant tot el segle XX i que varen 
mantenir la lectura en català en temps de prohibicions. Moll 
les va seguir publicant i amb la seva emissió per ràdio, en 
què ell mateix feia de narrador, va fer que el català tornàs 
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a la ràdio, també en temps de prohibició. 
Aquí no s'acabà, però, l'aportació de Francesc de 

B. Moll al país. El mateix 1962 va promoure el naixement 
de l'Obra Cultural Balear, que va aplegar públicament tots 
els esforços per la nostra llengua i cultura i els donà una 
nova empenta en temps de Franco, començant per les 
celebracions litúrgiques, de manera que, gràcies 
especialment a mossèn Alcover i a ell, a les Balears la 
llengua catalana és legalment oficial i única considerada 
pròpia i a més amb el nom que reconeix la seva unitat amb 
la de Catalunya i València, una unitat que és imprescindi
ble per a una llengua d' 11 milions de persones. 

Per sospesar bé l'obra de Moll com a lingüista, 
editor i defensor de la nostra llengua, res millor que la seva 
descripció de la situació en què va pujar vuit fills i va publi
car el Diccionari, més de 400 volums d'altri en català, prop 
de 50 de propis i moltíssims d'articles i conferències, de 
gramàtica, fesomia regional del català, diccionaris, noms 
de persona i de lloc, etc: Moll diu que tot ho va voler fer 
encara que aleshores fos «en una llengua minoritària i sense 
alfabetització escolar, en un país petit i tancat, en un ambient 
enrarit per la manca de consciència de poble i per la pressió 
adversa del poder públic, de l'ensenyament foraster i de 
tot de factors fonamentadors d'un complex d'inferioritat 
social.» Perquè va ajudar la seva terra a superar aquestes 
traves, va rebre la medalla d'or de les Illes Balears i de la 
Generalitat de Catalunya i fou nomenat doctor honoris causa 
de les Universitats de Basilea, Barcelona, les Illes Balears 
i València. 
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CA VE. :ELL 
PRODUCCIONS 

t 

Enguany, aprofitant 1' avinentesa de 1 'Agenda Local21, hi ha grans novetats en la confecció del pressupost 
municipal, tant en 1 ' aspecte tècnic com en la concepció política del mateix. Els objectius són la fdentificació clara 
Jds fins 4 ut: t:s proposen a través d'un acurat programa de despeses, la introducció de plans plurianuals que donin 
1m<1 visió al llarg del temps dels projectes en vies d'execució i del seu compliment, potenciar-lo com o. cina dc 
política econòmica local, millorar la formació tant dels funcionaris com dels polítics en mate-ria pressupostaria 
i la participació ciutadana en la seva preparació. 

Els pressuposts són una eina administrativa-política infrautilitzada per les corporacions locals que, en la 
seva realització, es deixen portar per la rutina que acaba per bloquejar les possibilitats d'introduir noves 
concepcions i programes, tan necessaris en els nous temps que corren, donant lloc a una política immobilista, 
independentment dels partits en el govern. 

La fita última és plasmar un model pilot de participació ciutadana lligat als pressuposts . Òbviament, les 
desavinences entre els distints partits són grans i van des dels que permeten la participació a partir dels 16 anys 
fins als qui exigeixen la majoria d' edad legal. Des dels qui defensen posicions ultraliberals, en què la qüestió clau, 
expressada per un regidor en forma de pregunta, seria "Per què no começar per preguntar als ciutadans si 
volen una rebaixa d'imposts?", fins als qui ho fien tot a l'assemblearisme. 

En una primera fase, les discussions de l'Assemblea de Ciutadans es limitaran al capítol d'inversions i no 
seran vinculants, encara que hi ha partits que han pres el compromís de fer seves les decisions de l'assemblea 
i incloure-les en els seus esborranys del pressupost. La primera passa consistirà en una convocatòria en la qual 
podran manifestar-se tots el ciutadans i associacions locals i d'on sorgiran petits grups de treball en què 
s'intentaran explicar els mecanismes d'elaboració dels pressuposts i la generació de les propostes que seran 
discutides i posteriorment votades en l'Assemblea; d 'aquesta, finalment, en sorgirà un projecte de viabilitat 
elaborat per un grup de tècnics independents que serà remés a l'Ajuntament prèvia acceptació. 

Els grups es clasificaran per temes: ensenyança, transport, turisme, cultura i esport, desgavells al Castell, 
urbanisme, immigració, etc. en funció de les demandes dels participants. En tot cas, 1' organització anirà canviant 
en furició de les necessitats i experiència, puix no es tracta solament de jerarquitzar prioritats pressupostàries sinó 
d'un pedagògic exercici de ciutadania en el qual els participants s'han de dotar de les regles del joc, que mai són 
neutrals. Aquí l'objectiu és lograr la participació d' un 1% de la població i d' un 25% de les entitats ciutadanes: 
associacions de veïns, culturals, esportives, de caire social, de l'àmbit empresarial i laboral, etc. A mesura que 
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I' experiment maduri i les decisions populars vinculin la redacció del pressupost, s'espera que 1' interès dels 
ciutadans per implicar-se en l'elaboració dels comptes locals augmenti. 

L'abstenció a les darreres eleccions municipals fou del 3 7,6 per cent. "Si la gent no va ni sols a votar, 
com podem esperar que participi en desenes de reunions sobre quelcom tan complex com és l'elaboració 
d'uns pressuposts?" es demana una coneixedora del tema; un polític, decidit partidari de la iniciativa, respon: 
"L'objectiu és impulsar polítiques de participació de la gent, perquè cada vegada hi ha més distància entre 
la classe política i els ciutadans". 

Per primera vegada s 'utilitzarà el pressupost com a eina mediambiental i urbanística. Primer, I' Ajuntament 
es compromet a no utilitzar el PVC en els seus edificis, a construir-los amb criteris ecològics i d'estalvi energètic, 
després aprovarà un seguit de mesures encaminades al fet que la ciutadania segueixi el seu exemple. Així, les obres 
que incloguin elements d'estalvi energètic o mediambiental tendran una bonificació en l'Impost de Construccions 
i Llicència Urbanística de fins un 75%, i sempre inferior al seu cost. L'eliminació de barreres arquitectòniques 
comptarà amb una reducció del80%. Es preveu, i és aquest un punt important de fricció entre els polítics, fer pagar 
l'import màxim de l'Impost de Plusvàlues a les vivendes que es venguin abans de cinc anys des de la seva 
adquisició per tal de castigar I' especulació. Les vi vendes de protecció oficial tendran una rebaixa de I 'IBI del 50% 
al llarg de 1 O anys. 

Passant a les xifres començarem per dir que el 
pressupost és un 1,6% inferior al de I' any passat, 177 mil 
euros de menys, poca cosa. 
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L'IBI continua essent la reina del pressupost, 

recaptant més d'una quarta part del total. Quí és el valent 
que se'n recorda de la polèmica sobre la renovació del 
cadastre i la pujada de les quotes ? 

Destacam la baixada en la recaptació lligada a 
I' activitat constructora, que passa de representar el 12,3 
% l'any 2002 al 7,1 % d'enguany, 609.324 euros de 
menys. Lligar la financiació municipal a la construcció és 
incompatible amb la defensa del mediambient i, a més, és 
un factor distorsionador de l'ur-banisme. 

Les Contribucions Especials es multipliquen per 
2,6 respecte al 2000, i és que hi molt per sanejar. 

En el capítol de les despeses les inversions reals 
disminueixen respecte al2000 en 1.846.595 euro s, són un 
12,6% del total, mentres que l'any passat suposaven el 

21,9% 
Hi ha, fins i tot polítics, qui manté la pansida 

idea que els ajuntaments són un mini ministeri d'Obres 
Públiques i per tant valora l'actuació dels governs 
municipals en proporció directa a les tones de ciment 
que han finançat. La nova concepció que a partir 
d'ara guia el pressupost ajudarà a desterrar-la i, per si 
mateixa, obre noves possibilitats a la política local, 
essent la principal la de coadjuvar a paHiar el dèfict 
democràtic en aquest inici de mil·lenni, a més de molts 
altres objectius, de vegades difícils de quantificar en 
un pressupost, però no per això menys importants, 
com poden ser aconseguir una administració senzilla 
i àgil de cara als ciutadans, la racionalització i 
transparència de la gestió administrativa, lluitar contre 
el cens encobert, millorar les relacions socials o 
procurar la integració dels immigrants, etc. 

Baix l'efeumisme Benestar Comunitari, que 
se'n du e118,7% del pressupost, s'hi amaga uns dels 
grans costs del progrés, la partida destinada a fer net, 
1.829.000 euros, el84% de118,7 %, el15,7% del total 
pressupostat. 

Hi ha una partida que no pot faltar, que sempre 
hi és, inassequible al descoratjament, és el projecte de 
mai no acabar i al qual s'hi destinen 6.000 euros. 

D'entre les partides mediambientals destaca 
la dotada amb 60 .000 euros que intenta convèncer els 
hotelers que instal·lin plaques solars. 

A participació ciutadana, com ve essent habi
tual, s'hi dediquen 6.000 euros, als quals de moment 
ningú mai n'hi ha vist el profit. L'Agenda 21 costa 
12.020 euros. 

Les despeses de personal augmenten un 1,8 
%, bastant menys que la inflació. La plan-
tilla està formada per 87 funcionaris i 90 treballadors. 
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Les activitats al Teatre Principal (Municipal) 
s'espera que tenguin un dèficit de 34.869 euros. Els 
comptes de la seva gestió ens són desconeguts. Quants 
d'espectadors gaudeixen del Teatre? Quines són les 
activitats més taquilleres ? 

Les festes i la disbauxa ens costaran 244.000 
euros, inclosa la parada medieval. 

Els partits polítics es repartiran 13.977 euros, les 
atencions protocolàries arribaran als 18.000 i a publicitat i 
propaganda, no sa-bem exactament de què, 30.000 euros. 

La "pedrea" es reparteix així: al C.E. Escolar li 
toquen 20.284 euros, a la Banda de Música 12.000, a les 
Juventuts Musicals 9.000, als Clubs de la Tercera 2.200 a 
cadescún, a l' Ampa d'Eso 2.587, aGeomarin i Gob 1.803 
a cadescun, etc. 
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D'uns anys ençà creix la preocupació per la qualitat de la democràcia, encara més, amb el triomf de la ideologia 
neoliberal i la globalització que transfereixen la presa de decisions al mercat i buiden de contingut la política, aquesta acaba 
essent vista com un instrument procedimental que minva la soberania popular. 

La introducció de la deliberació política dels ciutadans en el procés d'elaboració dels pressuposts i el caràcter 
vinculant de les decisions són la resposta més original que s'ha trobat per donar seguretat, crear identificació local i 
fomentar la solidaritat entre els ciutadans, de recuperar la política i la virtud republicana enfront del mercat empès per 
forces anònimes. I la experiència mostra que funciona. 

S'ha enfrontat el problema de la manca de participació des d'altres supòsits. La concepció estadística de la 
democràcia, tan en boga, ha tingut èxit a l'hora de proposar la governació municipal a través de reunions i qüestionaris 
on els ciutadans assenyalen, amb creuetes tipus test, les seves preferències. Desgraciadament no funciona més enllà 
del voluntariós entusiasme inicial. 

La implicació ciutadana és molt minsa, de la publicitació de preferències individuals és impossible passar a un 
debat polític amb propostes vinculants. Des dc l'individualisme metodològic estant, no es pot transitar cap a propostes 
participatives i comunitàries. 

Mai no sabem del cert si l'execució d'aquests programes són la palpació del fracàs dels partits que no connecten 
amb els ciutadans i el seu despistament a l'hora de posar per escrit, en el pressupost, les preferències ciutadanes. 

Aquesta manera de fer acaba fomentant el corporativisme i el clientelisme a través del mecanisme del cens 
encobert, dues de les mancances de la democràcia que s'intenten evitar precisament amb polítiques participatives. 

Hem sentit crítiques malèvoles, mirau si n'hi ha que donen voltes a les coses, que diuen que les propostes de 
democràcia estadística són un exercici, conscientment o incoscient, de tancredisme, amb I' avantatge afegit de fer quedar 
com a reis als promotors. 

Com diu A. O. H. "la capacitat humana d'imaginar el canvi social és notablement limitada ... Donada aquesta 
propensió de la imaginació moderna a concebre el canvi radical, i la seva incapacitat per a imaginar resultats intermedis, 
els resultats de l'acció pública solen quedar enrere vers les expectatives". Hi ha qui opina que la participació popular 
en els pressuposts és el més imaginatiu que ha ocorregut en política des que Montesquieu inventàs la partició del Poder. 
Potser el pressupost participatiu és una d'aquestes petites mesures que donen resultats intermedis que la imaginació 
progressista no pot concebre. 

PUBLIREPORTATGE 
MARÇ2003 
+NIHIL OBSTAT 
Ó ESBORRALLS I BUROTS CAP VERMELL 

Quedarigurosament prohibida, sense autorització es
crita dels propietaris, la utilització d'aquest escrit baix 

qualsevol medi o procediment. 



Capdepera, fa 20 anys ... 

Fa 20 anys1 

deia ... 
març 1983 

La portada del mes de març de 1983, una de 
tantes petites obres mestres de Joan Rai, ens 
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de I' Ajuntament sobre un futur control del pressupost 
de les associacions de veïnats. Ens deia, entre 
d'altres coses: "Aquest pressupost seria confeccionat 
per les associacions i 1 'Ajuntament en ple 1 'aprovaria 
o li donaria el vist i plau". 

D'una qüestió ben distinta ens parlaren 
MATEU GILI, propietari de I 'hotel del mateix nom, 
i JOAN FERNÀNDEZ, president de l'associació de 
veïnats de Son Moll: 1' edificació d'un bar amb 
terrassa damunt aquella platja, les obres del qual es 
trobaven paralitzades per una denúncia de Gili. 
Finalment, com tots sabem, el bar va tirar endavant. 

presentava una caldera on havien arrencat el ~ull Plaça des Sitjar 
els partits- UM, PSOE, GI, PSM, AP, PCIB -, atiats _ En arribar a les vostres mans aquest núme
per un bon foc: l'Agulla, el poliesportiu, el ro, és molt possible queja hagin obert l'ambulatori 
clavegueram, el Castell, les Normes------------, de Capdepera, a la plaça des Sitjar. 
Subsidiàries, Ja cultura, la comandera... - Independentes: Sempre és 
També, ara fa 20 anys, ens trobàvem en molt sospitosa aquesta paraula 

temps preelectoral. ~~=~~;;;;LlLl quan es tracta de grups que volen 
I. arribar al poder. El fet és que un 

Pes cap que crema grup de gabellins s'han reunit un 
Aquesta secció abordava els parell de vegades I s'estan pensant 

problemes dels propietaris d'un grup de si formar una candidatura per a les 
vi vendes a la zona de I' Agulla, municipals o constituir-se en grup 
amenaçats de veure 's reclosos pel de treball i sensibilització social. 
ciment d'unes noves edificacions que - Hem vist uns plànols molt 
s'havien posat en marxa. Parlàrem, ambiciosos (es parla de 200 
d'una banda, amb els propietaris milions) per construir unes 
afl:I.:Lals; dc l'altra, ens entrevistàrem instal·lacions esportives entorn del 
amb el promotor de les noves lloc que ara ocupa el camp de 
edificacions començades a construir, futbol. 

JoAN LADÀRIA; finalment, en - Segons ens manifesten des 
demanàrem I 'opinió a SALVADOR MOLL,'------------ de l'APA de Cala Rajada, pareix 
batle de Capdepera, i als regidors PAco BARBON, esser que aquesta vegada sí: les obres del nou Cen
JoAN PALLICER, PERE NADAL i JoAN PASCUAL. La tre Escolar poden començar aviat. 
conclusió a què arribàrem fou que l'edifici de Joan 
Ladària s'ajustava a la legalitat vigent. 

Grumallons 
JOAN PASCUAL ens parlava dels criteris 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 

Altres seccions 
- Fer la pau ara (I). Gregori Mateu 
- Per què 
-Dècimes afuades. Es Pastor de son Perdiu 
-Agenda 
-La Sala 
- L'esvoranc: Pensem, lector, pensem. Joan 

Rai 
- Història de Capdepera, Capítol VI. Joan 

Sancho "Coll" 
- Resposta a Gaspar d'El Salvador. Mateu 

Gi li 
- Apunts per una anàlisi demogràfica de 

Capdepera. Llucià Sirer i Fuster 
- Esports 
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ESPECIAL ELECCIONS 
MUNICIPALS I AUTONÒMIQUES 2003 

Per tal de donar-vos a conèixer els candidats a la batlia i l'opinió dels partits polítics, 
que es presenten a les eleccions municipals a Capdepera, ens hem adreçat a cada un que 
es presenta amb un qüestionari. Vet aquí les respostes obtingudes. 

Candidat a bat/e: 
Fernando Peñalver Vico, empresari, és militant 

del PSIB-PSOE des de l'any 1981. De 1987 a 1999 
ha estat regidor de l'Ajuntament. És secretari 
general de l' Agrupació Socialista de 
Capdepera i forma part del Consell polític del 
PSIB-PSOE. 

C. V. Quins són els tells objectills com a 
candidat a la batlia? 

F.P. Com a candidat a la batlia d'un partit 
progressista consider que és important millorar 
les condicions de vida dels ciutadans. Capdepera 
encara no ha aconseguit els nivells de qualitat de 
vida que li corresponen, per la qual cosa com a 
batle impulsarè polítiques socials, econòmiques i 
de desenvolupament, de manera que en el termini 
d'una o dues legislatures tenguem el nivell dels 
municipis més destacats de Mallorca. Per aixó 
ens proposam la creació d'infraestructures, la 
construcció de vivendes de promoció pública i la 
recuperació del casc històric de Capdepera. A més a més, 
hem d'incentivar la autèntica participació activa dels 
ciutadans en la política municipal, en el seu Ajuntament, 
què és la casa de tothom. 

C. V. Reptes del nostre poble els propers quatre 
anys. Què consideres més urgent. En què posaries 
l'emfasi? 

F.P. Els nostres objectius i el nostre programà 
electoral coincideixen amb allò que els ciutadans demanen. 
En quant a 1 'ordre de necessitats urgents, i que per tant 
pensam que s'han de resoldre amb prioritat, destacaria la 
millora de la mobilitat entre Capdepera i Cala Rajada, la 

creació d'espais d'oci per als joves i els menors de 
quatorze anys, la millora del trànsit rodat i peatonal en el 
municipi, sense deixar de banda la dinamització de 
1 'economia local amb la finalitat d'aconseguir 
desestacionalitzar el turisme i diversificar els sectors 
econòmics per a assolir un major benestar i progrés so
cial. 

C. V. En què es distingueix el teu partit dels 
altres, des d'un punt de vista ideològic i de prioritats? 
Per què han de donar-vos el vot els ciutadans? 

F.P. El PSOE és un partit en què els principis de 
llibertat, igualdat i solidaridat estàn bén presents. Això 
vol dir que tenim una altra manera de ser i que som 
capaços de governar d'una altra manera, sempre com a 
autèntics promotors de 1 'estat del benestar. Tots els 
avenços socials que s 'han aconseguit en la nostra història 
democràtica recent han estat obra de governs socialistes, 
com la sanitat universal, el dret a que tothom pugui rebre 
una pensió, I' ensenyament obligatori i gratuït, la millora 
de les comunicacions ferroviàries, així com tot un seguit 



especial eleccions 2003 

d'iniciatives que sempre van dirigides a afavorir el benestar 
de les persones. Igualment, són de governs socialistes Ja 
creació de riquesa i les inversions públiques que han fet 
possible que el nostre pais hagui donat una passa de gegant 
en dues dècades. Els ciutadans ens han de donar el seu 
vot perquè som I' únic partit que afavoreix EI que és públic 
sobre alió que és privat, i les nostres polítiques tenen com 
a objectius l'interès general i el bé comú. 

C. V. Com valores els quatre anys de la legis
latura que ara acaba? 

F.P. Com a molt positius,ja que en aquesta legis
latura hem aconseguit complir una bona part del progra
ma electoral, millorant el benestar dels nostres ciutadans 
: el centre de salut, el centre de dia, majors nivells de 
formació per a la gent jove i adults, protecció del medi 
ambient. 

UCAP-UM 

Candidat a bat/e: 
Josep Serra Bonnín (Capdepera 1956) casat, 

amb tres filles. Regent un negoci propi des del 1989. 
Vaig ser durant molts d'anys directiu del Club Esportiu 
Escolar i des de ja un parell d'anys soc ajliat d 'UCAP 

1. Quins són els teus objectius com a candidat 
a la batlia de Capdepera? 

Fer de Capdepera un poble més modern i més 
acollidor a la vegada, més ric en tots els espectes, un 
poble on els ciutadans es sentin còmodes, promoure una 
major convivencia. Fer que Capdepera sigui un referent 
a nivell de tota Mallorca. 

2. Quins són els reptes del nostre poble en els 
propers quatre anys? Que és alió més urgent de 
resoldre? En que posaries l'èmfasi? 

Amb el marge d'actuacios que té l'ajuntament 
hem de cercar fórmules novedoses per superar la crisi 
turística que patim actual ament i aconseguir que Capdepera 
sigui un referent turístic a nivell mundial amb una qualitat 
de primer ordre. 

L'em bell i ment de Cala Ra~ada i del centre històric 
de Capdepera és una tasca fonemental per donar més 
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C. V. Creus posib/e qualsevol pacte 
postelectoral, o creus que, per la ideología d'uns i 
d'altres, hi ha partits amb els quals no voldries for
mar govern? 

F.P. En aquest moment és prematur xerrar de 
pactes postelectorals. Nosaltres ens presentam a les elec
ciones per a guanyar la confiança dels ciutadans i poder 
tenir la suficient representació per a governar. Ara bé, si 
vostè em demana si nosaltres seríem capaços de governar 
amb un partit que promou mesures laborals com el 
"decretazo", amb un partit que es nega a donar el seu 
suport a una Llei contra el maltractament de les dones, 
amb un partit que ens vol dur a la guerra després de la 
catastrofe del Prestige, la resposta és NO. Nosaltres 
sempre som defensors del diàleg i del consens, i amb 
aquells partits disposats a dur endavant polítiques 
progressistes, podem estar en disposició de dialogar. 

vida al municipi, fer que la gent surti al carrer, disfruti de 
passejar pel poble i es senti orgullosa de viure i conviure 
a Capdepera. 

3. En que es distingeix el teu partit del altres, 
des d'un punt de vista ideològic i de prioritats? Per 
què han de donar-vos el vot els ciutadans? 

Nosallr~ sum genl ue seuy, sense extremismes i 
radicalismes. Som gent que sobretot estima aquesta terra, 
lluitam per allò que consideram que és nostre i tenim 
1' avantatge que no hem de rendir comptes amb ningú, 
només amb el nostre poble. 
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4. Com valores els quatre any de legislatura 
que ara acaben? 

Els valors de forma positiva, ja que s'han duit a 
terme la majoria de feines que teniem previst, a part del 
que ha anat sortint al llarg de la lagislatura. 

5. Creus possible qualsevol pacte postelectoral, 
o creus que, per l'ideologia d'uns i d'altres, hi ha 

Partit 
Popular 

Candidat a bat/e: 

--... '-.. 

Joan Ferrer Flaquer, nascut a Capdepera fa 
46 anys, es un petit empresari dedicat al turisme. Va 
entrar al mon de la política a l'any 1990, i a las eleccions 
de 1 'any 1995 es va presentar com a n° 4 de la llista 
electoral, i al mes de desembre del any 95, va entrar 
substituint a un company i assumint l'àrea de esports. 
Al nny 1999 es presentar com n n° 2 dc la candidatura 
i assumint ésser el portaveu del Grup Municipal a 
l'oposició. 

1. Quins són els teus objectius com a candidat 
a la batlia de Capdepera? 

El objectius son molts, ara bé volem començar 
recuperant el crèdit perdut per el nostre partit a las 
darreres eleccions, a on perdérem el voltant d'uns 200 
vots. Desprès posar-nos a disposició de tota la gent 
del poble per poder dur endavant una política real de 
portes obertes, i d'aquesta manera que el poble sigui 
un actiu important per el dia a dia del municipi. 

2. Quins són els reptes del nostre poble en els 
propers quatre anys? Que és alió més urgent de 
resoldre? En que posaries l'èmfasi? 

El repte més important es el de dur endavant 
una millora qualitativa del nostre municipi, portant 
endavant diferents opcions per la modernització i al 
mateix temps per mantenir las característiques tan 
especials de Capdepera i el seu voltant. D'una mane
ra urgent s'ha de resoldre la millora de la recollida de 
fems, amb la retirada de contenidors del carrer, també 
la neteja dels carrers, el manteniment adequat de totes 
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partits amb els quals no voldries formar govern? 
Per la nostre ideología de centre no creim que hi 

hagi cap partit amb el qual no es pugui xerrar i fer coses 
conjuntes. És molt clar que no tots els partits podem coinci
dir ambe el cent per cent del seu programa però avui en dia 
i sobretot a nivell municipal la majori a de partits comperteixen 
gran part d'idees. 

les infrastructures existents, fer compatible l'oci amb el 
descans nocturn, i moltes altres coses que es impossible 
respondre amb tan poc espai. Els temes més urgents 
son: la manca de habitatages socials per els joves del 
poble, la manca d'una residència per la Gent Gran, la 
reactivació del Consorci per a la defensa del medi 
ambient, la creació novament del patronat de turisme, o 
la creació d'un Pla Integral de Política Juvenil, a on es 
dona resposta a tota les necessitats del joves del poble. 

3. En què es distingeix el teu partit dels altres, 
des d'un punt de vista ideològic i de prioritats? Perquè 
han de donar-vos el vot, els ciutadans?ldeològicament 
es veritat que hi ha diferents punts de vista, però també 
el que es cert es que a nivell de política municipal aquests 
queden darrere i el que hi ha de veritat son punts de 
vistes de les prioritats bastant diferents, i aquestes son 
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el que marquen les diferencies dintre del Ajuntament. 
Noltros hem elaborat un programa bastant extens, el 
qual va dirigit a dur endavant les exigències i necessitats 
de la nostra gent i de tot el municipi. Noltros demanam 
la lectura d'aquest i damunt això que I' elector deposi la 
seva confiança amb noltros, ja que estem convençuts 
de la nostra capacitat de feina, i de poder treballar per 
a tothom. Els qui ens coneixen ja ho saben, i a la resta 
li demanem la seva confiança. 

4. Com valores els quatre any de legislatura 
que ara acaben? 

Doncs el darrers quatre anys han sigut de lo 
més negatiu per el poble, l'actual Equip de Govern ha 
portat el caos econòmic al Ajuntament, ha mostrat un 
talant prepotent, i no ha tingut cap tipus d'ordre polític. 

Totes les àrees han funcionat de manera 
totalment deficient, sense cap directriu . Una legislatura 

Es Grup 

Candidat a bat/e: 
Antoni Muntaner Pomar 

1. Quins són els teus objectius com a candidat 
a la batllia de Capdepera? 

Crec que el que necessitem en primer lloc és un 
canvi en les formes i maneres de governar a Capdepera. 
La gent està desencantada dels polítics perquè els qui ens 
governen no atenen les seves demandes, no hi ha una nor
ma clara i igual per a tothom que ens permeti sabre en tot 
moment a que atenir-se. 

2. Quins són els reptes del nostre poble en els 
propers quatre anys? Què és allò més urgent de 
resoldre? En què posaries l'èmfasi? 
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que, per desgràcia del poble, ha sigut totalment 
contraproduent, amb dos Baties i uns regidors, del Equip 
de Govern, cansats i sense cap tipus d'il·lusió per dur 
endavant el seu programa, ja que no han fet quasi res 
del que havien promès, i això es prou greu, i que aquest 
és un motiu suficient per a què el poble els castigui a no 
governar. 

5. Creus possible qualsevol pacte postelectoral, 
o creus que, per l'ideologia d'uns i d'altres, hi ha partits 
amb els quals no voldries formar govern? 

Nosaltres de pactes, de moment no en xerrem, 
ja el primer es intentar treure un bon resultat electoral, 
i desprès ja en parlarem. Ara bé noltros, tenim una sola 
ideologia que és Capdepera, a partir d'aquesta estam 
oberts a pactar amb qualsevol partit que pensi el mateix, 
i que estigui disposat a treballar per al nostre poble. 

3. En què es distingeix el teu partit dels altres, 
des d'un punt de vista ideològic i de prioritats? Perquè 
han de donar-vos el vot, els ciutadans? 

Ens distingim dels altres perquè no estem fermats 
per ningú. No estem sota consignes partidistes per defensar 
els interessos dels partits a nivells autonòmics o nacionals. 
Ni tampoc no estem condicionats per cap grup de pressió 
del municipi. Lo que ens permet obrar en totalllibert~t i 
autonomia pel que creiem millor. 

Per nosaltres un dels reptes més urgents és la 
modernització de les ordenances municipals, tant l:..!..:......:...:._.:.;.::'!!~iat:::. __ :......: ________ ....:;s._;..:.~ 
urbanístiques com de convivència, adequant-les als nostres 
temps i necessitats reals i no fent modificacions puntuals 
cada dos per tres segons els interessos dels polítics o dels 
que els donen suport. 

4.Com valores els quatre anys de legislatura 
que ara acaben? 

Ha estat la pitjor legislatura que ha tingut 
Capdepera en tota l'etapa democràtica. Creiem que I_a 
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majoria dels ciutadans han sentit i patit les actuacions d'un 
Govern Municipal caracteritzat per la deixadesa, 
1' abandono, la manca d' il· Iusió, I' amiguisme i la total man
ca d'informació. Tot plegat ha desembarcat en un retrocés 
de la societat gabellina en tots els aspectes, incloent la 
disbauxa econòmica, en una època de bonança i deixant 
1' ajuntament endeutat en més de 7 5O milions de les antigues 
pessetes. 

5.Creus possible qualsevol pacte post-electo
ral, o creus que, per la ideologia d'uns i d'altres, hi ha 

PS M 
Capdepera 

Candidat a bat/e: 
Mateu Garau "Bessó" (Capdepera, 1970).Ja 

va integrar la candidatura de 1999 i ara encapçala la que 
el podriu dur n tu butliu després del muig de 2003. Aleshores 
era estudiant de Dret i avui n'és llicenciat. Veterà membre 
del GÒB, en Mateu Garau 'és un element exemplar de 
l'executiva local del PSM: constant, tenaç, lluitador, in
cansable, sempre és a peu de canó, amb una generositat 
que ens contagia a tots. En el procés de renovació que 
ens hem imposat com a exercici de salut democràtica, 
confiam plenament en aquest jove gabellí per dur a 
l'Ajuntament la veu del seny i dels valors propis 
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partits amb els quals no voldries formar govern? 
Com ja hem dit, nosaltres som totalment 

independents de interessos partidistes. Per això som lliures 
de pactar en qualsevol grup que es presenti a les eleccions 
per formar govern. Ara bé, el que realment triarem seran 
les persones que van al cap davant i la seva capacitat de 
feina, independentment del color del seu partit que ens 
permetin dur el màxim del nostra programa endavant. 

els sectors més afectatas per aquestes, i hem de recordar 
que, normalment, les persones que ens presentam a unes 
eleccions no som tècnics ni polítics professionals i, per 
tant, encara és més important l'opinió dels altres. 

2. Quins són els reptes del nostre poble en els 
propers quatre anys? Que és alió més urgent de 
resoldre? En que posaries l'èmfasi? 

Un dels principals reptes que té el nostre municipi 
és adaptar-se a les noves necessitats que han sorgit per 
l'augment de població que hi viu tot l'any. I això passa 
per: aconseguir un municipi ecològicament sostenible, més 
h~hit~hle, ~tm~r el pror.é:;; cie cie:;;per:;;on~litz~ció, 

aconseguir un ordenament urbanístic adequat a la nova 
situació. 

En quant a les qüestions més urgents de resoldre, 
encara que són moltes, bàsicament serien les següents: 
dotar d'oficines i infraestructures bàsiques a Cala Raja
da, aprovar les Normes Subsidiàries, millorar el servei de 
neteja i recollida de fems, l'eficàcia sanitària, aconseguir 

d'aquesta terra. En Mateu ja no és el futur, com -~~~~-.-------..,._..-.-~---

dèiem fa quatre anys, sinó el present indefugible del 
nostre poble. 

1. Quins són els teus objectius com a 
candidat a la hatlia de Capdepera? 

Que la gent que està desencantada amb els 
polítics municipals, normalment amb molta raó, tomi 
a tenir-hi confiança. Sé que és molt difícil aconseguir
ho, perquè les passes que s'han fet els darrers anys 
no han ajudat gens, i per això un dels meus objectius 
principals és recuperar aquesta confiança perduda a 
base d'incorporar la participació ciutadana en les 
decisions municipals. Els polítics no poden governar _.....,,¡¡a,¡oo_ 
donant l'esquena al poble, hi ha decisions que, la 
majoria de vegades, s'han pres sense tenir en compte _......_ _ _ 
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una participació ciutadana real en les decisions municipals, 
millorar la gestió dels serveis i instal·lacions municipals, 
etc. 

3. En que es distingeix el teu partit del altres, 
des d'un punt de vista ideològic i de prioritats? Per 
què han de donar-vos el vot els ciutadans? 

Des d'un punt de vista ideològic, ens diferenciam 
perquè som un partit d'esquerres i nacionalista i, per tant, 
ens preocupen, especialment, els problemes de caire so
cial, mediambiental, educatiu, etc. I, a la vegada, ho 
defensam des d'un punt de vista nacionalista, és a dir, des 
de la perspectiva del qui viu aquí i s'hi sent. Per tot això, 
les nostres prioritats estan relacionades en solucionar els 
problemes dels tipus abans esmentats. 

Crec, sinceramnet, que ens han de donar el vot 
perquè garantim una manera de governar distinta, ens 
proposam escoltar la gent, prendre les decisions tenint en 
compte l'opinió de tothom. Per una altra banda, ens 
plantejam millorar tots els serveis d'atenció directa al 
ciutadà, tant municipals com aquells en els quals 
l'ajuntament hi tengui alguna cosa a dir. 

4. Com valores els quatre any de legislatura 
que ara acaben? 

La meva valoració és que ha estat més del mateix, 
no es té en compte l'opinió de ningú que no sigui dels 

EU- Els Verds 

Candidata a bat/essa: 

Maria Orts 

1. Quins són els teus objectius com a candidat 
a la batlia de Capdepera? EI projecte polític i social que 
represento ha de permetre situar com a prioritats les qüestions 
que preocupen a les classes populars. Els interessos generals 
han d'estar per sobre dels particulars, cal acabar amb el 
clientelisme polític i dur a terme una gestió pública, transparent, 
oberta i participativa. Els nostres eixos programàtics són els 
següents . 

1.1 Cohesió Social: 
Posar en marxa polítiques actives d'habitatge. 
Polítiques actives d'ocupació, elaboració d'un Pacte Local 
per l'Ocupació, amb Ja participació de la patronal, els sindicats, 
Ajuntament i la resta d'agents socials. 
Donar una major importància al que fins ara ha estat una 
"marieta" del Govern Local, les polítiques de benestar 

33 

"seus" i, quan algú intenta adreçar-s 'hi, no rep cap tipus 
de resposta. A part d'això, han seguit igual: creant noves 
infraestructures sense cap tipus de projecte de futur que 
reguli el seu manteniment o el seu funcionament. La idea 
que han tengut és Ja de fer coses, Ja majoria de vegades 
sense haver tengut en compte abans ni les opinions de les 
persones afectades directament ni Ja vertadera necessitat 
de les obres. Han pres decisions per inèrcia, com si fos 
una cosa que s'ha de fer i ja està, sense pensar en el futur, 
m'he sentit molt decebut i, a la vegada, impotent, en veure 
com, deixant de banda que tothom es pot equivocar, s'ha 
actuat d'una forma prepotent i menynspreant l'opinió dels 
qui no formen part dels "seus" (encara que habitants del 
municipi). 

5. Creus possible qualsevol pacte postelectoral, 
o creus que, per l'ideologia d'uns i d'altres, hi ha 
partits amb els quals no voldries formar govern?. 

És clar que, per ideologia, estam més propers a 
uns partits que a d'altres.Així i tot, per a mi el més important 
és la forma de fer les coses i, per tant, per plantejar-nos la 
possibilitat d'un pacte postelectoral hauríem d'estar ben 
segurs que la dinàmica serà totalment diferent a la que 
s'ha duit a terme els darrers vuit anys. Per suposat, també 
exigiríem que el nostre programa electoral fos assumit en 
una major part. 

social, cal invertir molt més en el desenvolupament d'una 
bona xarxa d'infrastructures que permetin abordar les 
problemàtiques amb les que es troben el majors, els joves, 
les dones maltractades les persones di capacitades, el fracàs 
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escolar, etc. 
És necessària la construcció d'escaletes infantils públiques 
de 0-3 anys, la subvenció dels llibres de text... 
És necessari engrandir i reforçar l'Unitat de Treball Social 
amb dotació de més personal (treballadores familiars, 
assistentes socials, psicòlegs, etc). Comença a ser hora que 
és gestioni amb criteris polítics d'esquerres des d'un prisma 
més humanitari i més compromès amb la amb la gent. 

1.2. Model de Gestió democràtic, participatiu i solidari: 
Recuperar la gestió dels serveis que estan en mans 
d'empreses privades (aigües de Capdepera, manteniment de 
les xarxes elèctriques ... ) 
Fomentar la participació i el diàleg permanent i continu amb 
les entitats ciutadanes i els ciutadans en general 
(pressupostos participatius, activar el Reglament de 
Participació Ciutadana), 
Augmentar el pressupost municipal a partir de la bona 
negociació amb altres institucions (Govern Balear, CIM, 
etc). 
Polítiques fiscals (ordenances municipals) que penalitzin 
els habitatges desocupats i en general l'especulació urba
nística. 

1.3. Per una Capdepera sostenible i habitable: 
Preservar el nostre entorn i la qualitat de vida dels ciutadans 
des de criteris de sostenibilitat social i mediambientals: 
traslladar les antenes de telefonia mòbil a les afores del nuclis 
urbans, moderar i pacificar el tràfic motoritzat, crear un bus 
municipal per cobrir el desplaçament entre els diferents 
nuclis urbans, dotar el municipi de més zones verdes i espais 
lliures ... 
Des d'EU -EV considerem que cal posar ordre en I' ordenació 
i la planificació de lo urbanístic, per això apostam per el 
disseny i l'aprovació d'unPGOU (Pla General d'Ordenació 
Urbanística) quepenneti posar fre a l'actual flexibilitat en les 
normes que afavoreix I' especul·lació urbanística. 
Recuperar el respecte a la disciplina urbanística, reforçar i 
reorganitzar el gabinet municipal d'urbanisme. 

2. Quins són els reptes del nostre poble en els propers 
quatre anys? Que és alió més urgent de resoldre? En que 
posaries l'èmfasi? L'accés a un habitatge digne és un dels 
problemes més preocupants amb el que es troba una gran part de 
gabellins, cal posar en marxa polítiques actives d'habitatge que 
permetin cobrir la demanda, és un dret humà i una necessitat 
bàsica dels individus, de la qual les administracions no poden 
defugir; o com a mínim per I' esquerra transformadora és un repte 
de primer ordre. En aquest sentit la DG d'Habitatge del Govern 
Balear, gestionada per EU construirà 50 habitatges al municipi, 
però cal que I' Ajuntament impulsi politiques d'accés a l'habitatge, 
fent entrar en circulació la vi venda desocupada ... 

EU-EVIniciativaCiutadanavolposarl'énfasienavançar 
cap a una democràcia més participativa, defensem la recuperació 
del Reglament de Participació Ciutadana, i la implantació 
progressiva de procediments de participació pública d'elaboració 
dels pressupostos municipals. Volem que els pressupostos 
anuals de l'Ajuntament responguin a les prioritats que els 
gabellins/es expressin directament. 
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3. En que es distingeix el teu partit del altres, des 
d'un punt de vista ideològic i de prioritats? Per què han de 
donar-vos el vot els ciutadans? El projecte d'EU-EV -Iniciativa 
Ciutadana per Capdepera, té molts elements diferenciadors res
pecte de la resta de forces polítiques del municipi, però si hi ha 
un element que ens caracteritza de la resta de partits és la defen
sa de la participació ciutadana en la gestió municipal, la defensa 
de la legalitat i la lluita contra la corrupció, la defensa pels drets 
humans i les llibertats, drets civils i polítics, drets socials. 

Un altre eix diferenciador és la defensa del medi ambient i del 
territori, ja que és totalment indispensable avançar cap a un 
vertader desnvolupament sostenible per aum en tar la qualitat de 
vida dels gabellins i no posar en perill a les futures generacions. 

4. Com valores els quatre any de legislatura que ara 
acaben? La gestió ha vengut marcada per el clientalisme 
d'UCAP que portà al partit a la dimissió del seu batle Pascual, 
l'obscurantisme i la manca de voluntat per articular canals de 
participació ciutadana, i les inversions han tingut un caràcter 
molt marcat de defensa d'interessos molt concrets (interessos 
de les classes elitistes) que han tingut el seu reflex en la política 
de "parches" urbanística clarament especulativa. Una vegada 
més les polítiques de l'Ajuntament han afavorit a uns pocs per 
sobre dels interessos generals de la ciutadania, el que s'ha fet 
de nou ha vingut des d'àrees gestionades per EU-EV com el 
Centre de dia pels majors, l'augment de la partida d'ajuda a 
domicili, (Conselleria de Benestar Social), la construcció de 50 
habitatges (DG d'Arquitectura i habitatge), l'obertura d'una 
oficina d'informació laboral, la posada en marxa del Parc Natural 
de Llevant (Conselleria de Medi Ambient), etc. D e s 
d'ElJ-EV Iniciativa Ciutadana pensam que els socis d'OCA P, al 
llarg de la legislatura, el PSOE ha jugat un paper negatiu, ja que 
amb el suport a la política d'UCAP ha afavorit el 
desenvolupament d'una política de centre-dreta, allunyada del 
seu propi electorat. Esperam que el PSOE recapaciti vers el nefast 
paper jugat i es plantegi mirar cap a l'esquerra de cara a propers 
pactes. 

5. Creus possible qualsevol pacte postelectoral, o 
creus que, per l'ideologia d'uns i d'altres, hi ha partits amb els 
quals no voldries formar govern?La política d'aliances d'EU-EV 
és prou coneguda, des d'EU-EV apostam per l'articulació de 
Pactes de Progrés amb la resta de forces polítiques de I' esquerra, 
que permetin, primer de tot, aturar a la dreta política, i en segon 
lloc, que possibilitin avançar en la gestió cap a actuacions més 
compromeses amb la ciutadania. Des d'aquesta òptica d'aliances, 
nosaltres desitgem que els regidors i regidores que contem el 
vespre del25 de maig pesin més al sac de l'esquerra que al de 
UCAP i PP i que aquesta cojuntura penneti posar en marxa un 
pacte post-electoral progressista. Ara bé, això ha de venir 
acompanyat sobre la base de la negociació d'un document de 
Govern on hi hagi elements que ens permetin, sobre lo concret, 
visualitzar I' abans de I' esquerra, en coses concretes: participació, 
habitatge, gestió transparent, polítiques socials, etc. En cas de 
no ser així, no donarem un xec en blanc perquè facin amb nom de 
les electores i els electors d'EU-EV Iniciativa Ciutadana el que 
s'ha estat fent fins ara. 



opinió 

Batec 
Aquest mes pensava no parlar de la 

imminent (ara ja una trista realitat) guerra de 
l'Iraq. Ni de les manifestacions. Ni de les 
imperfeccions del nostre sistema representatiu. 
Ni d'hipocresies. Ni de mentides. No, no volia. 
Pensava dedicar aquestes quatre retxes mensuals 
a parlar dels nostres problemes més quotidians. 
Al cap i a la fí, atenent el nostre paisà Joan 
Flaquer, la guerra no és el més important per a les 
Illes Balears. O atenent la ministra Ana Placio, la 
guerra és bona per a les borses i per als preus del 
combustible. 

Però, per més que he intentat comentar 
coses al voltant de la recolldia de fems, del caòtic 
trànsit de Capdepera o dels intransitables carrers 
de Cala Rajada, no he pogut resistir-m'hi. Unes 
imatges m'han ferit ben de veres. Possiblement, 
les heu vistes. Han estat portada distints els 

Casal de Llevant 

Què és el casal de Llevant? És un centre que 
dóna resposta a situacions de violència domèstica durant 
les 24 hores, conjugant prestacions d'allotjament i 
d'orientació social que garanteixen les atencions 
necessàries i possibiliten una posterior reiniciació de la 
vida de la dona en un marc més favorable. 

A qui va dirigit? Les destinatàries són dones 
majors de 18 anys O menys emancipades, soles o amb 
fills amb necessitat d'allotjament, que pateixen problemes 
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diaris. La primera sortia a El País del diumenge 23 
de març, i mostrava dos soldats perfectament 
equipats davant d'una petita trinxera (més aviat 
pareixia un amagatall) on s'hi trobaven dos soldats 
iraquians, un amb el cap esclafat i I' altre decapitat. 
La imatge, més aviat "gore", no desdiu per res el 
que hem vist i veurem (si la censura ho deixa 
veure, això és una altra!) si no fos perquè al costat 
dels dos cadàvers hi havia un llençol blanc fermat 
a una pal, signe inequívoc de rendició. L'altra, 
encara més repugnant, és d'un mal anomenat 
efecte colateral: una nina sense extremitats 
inferiors, víctima d'una bomba, a les mans de son 
pare. Què pot sentir aquest home? Com el 
convenceran que aquelles bombes que han mutilat 
la seva filla menuda són per alliberar-lo? 

Allò que ens han presentat com una parada 
militar comença a semblar-se a una bany de sang. 
Fidels al seu esperit bèl·lic, quan han rebut les 
primeres resistències iraquines han intensificat els 
bombardejos sobre la població civil. Si a algú li 
quedaven dubtes de com actuen els amics americans 
d' Aznar, que observi amb una mica d'ulls crítics. 

Que observi com s'empra la policia per a 
reprimir les veus contràries a la intervenció? Que 
mirin la mort que els hem enviat. Que pensin quina 
ha estat la reacció del dictador. On són les armes 
de destrucció massiva? Apostaria que un pic ocupat 
Bagdad, ens mostraran capses o bidons amb 
ferratines de producte tòxic, ves a saber si 
matarrates o insecticides contra les formigues. 

Entre els primers objectius selectius s'hi 
trobaven els museus de Bagdad. Curiós aquest 
concepte de selectivitat. 

Tres i no res. 

de violència o maltractament domèstic, residents o 
transeünts a les Illes Balears. 

Com es pot accedir al centre ? Per telèfon i 
fax (971 82 91 57). A través del serveis socials d'atenció 
primària i/o especialitzada. Per serveis d'urgència i 
mitjançant serveis específics d'atenció a la dona. 

De quin equip professional disposa? De 4 
educadores/monitores, d'una psicòloga, d'una 
traballadora social, d'una monitora de manteniment i 
personal voluntari 



la darrera ... 

Un per aquesta foto 

plaça dels Pi1is . d,fssa,0~e 15 de ma q; à l es 12 h·o'tes 

Havíem estat convocats per a cobrir una notícia, a les onze, a la plaça dels Pins i, puntualment, ens 
hi presèntàrem. Poc després semblava clar que l'acte previst no seria a les onze, malgrat els indicis que 
l'hom dc Iu couvuL:ul' ruu L:J'U Iu wrTeela. D6, sL: ria a ks onze i mitja. Tanmateix, mitja hora no tbs res. I 
e.c;pem C]lli espere1, es feren les onze i mitja ... i no passà res. Per ventura, l'acte em fl les onze i mitje1 i feitm 
una mica tard. A cinc minuts per les dotze, ja comencàrem a dubtar de tot. Esperarem fin les dotze, ja que 
hi som, ens diguérem. A les dotze i set minuts vam fer la foto i partírem. 

L'endemà, un company de la redacció ens digué, "com així no éreu a l'acte de protesta, us hi 
esperàvem". Com li expliques que ens havien convocat a una hora i a un lloc equivocats ... ? Un tema tan 
seriós com la violència de gènere no es mereix una convocatòria tan caòtica. No és extrany que del poble 
no hi assitís ni una dotzena de persones 

l i ul f:quc~ 
fluhlique!l Munídpah 

Capdepera i Cala Rajada 

Consell. 
de 

Mail orca 

Visita les bibliote ques municipals. hi trobaràs : 

- LES DARRERES NOVETATS EDITORIALS 
- PRÈSTECS DE 

* LLIBRES 
* VÍDEOS 
* C.D . 

- MÚSICA 
- REVISTES 
- DIARIS 
- I moltes coses més .... 
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